
Талай жыршы мен аынны� жырына арау болып, 
жер жәннаты атан�ан Бурабайда жылды� со�ы аса 
мазасыз болды. Бір жа�ынан ысты� к�зі ырауда 
жылу ж�йесі б�зы луыны� салдарынан �йлері азынап 
атты жаураса, екіншіден еліміздегі ерекше ор �а-
латын �лтты парктерге кіру аысы жыл басынан 
к�терілгені алы� ж�ртты� шымбайына атты батты.

Жергілікті атқарушы билік �кілдері парк аумағында жұмыс 
істейтін нысандардың, сондай-ақ осы нысандарда жұмыс істейтін 
адамдардың ресми түрде терми нал дан �ткені үшін ақы т�леуден 
босатылғанын жария еткен еді. Бірақ іс жүзінде тұрғындар күн-
делікті жұмысқа барып-қайтқаны үшін де қаңтардың басынан 
қал тасының қағылып жатқанын айтып шыр-пыр болуда. 
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Күзет агенттіктері полицияға 
к�мекші ретінде �здері қа дағалай-
тын нысандарда ұры ларды ұстау 
(сауда орталықтары, қоймалар тағы 
басқа), бұзақыларды сабасына 
түсіру (түнгі клуб, мейрамхана, 
кафе-бар т.б.), тәртіпті қадағалау 
(ста дион дар, үлкен сахналар тағы 
басқа) сияқты басқа да к�пте ген 
функцияны атқарады. Бір с�збен 
айтсақ, оларды поли ция ның қол-
ғанат інілері деуге болады. Алайда 
олардың неге тұтқынға алу, хаттама 
толтыру, айыппұл салу құқығы жоқ. 

ХАЛІҢ ҚАЛАЙ, 
КҮЗЕТШІ?

Жалпы, былайғы жұрт күзет-
шілердің сымбаты келісті, жарағы 
жарасты сойына қарап, күзет фир-
малары ақшаны күректеп тауып 
жа тыр деп ойлауы мүмкін. Бірақ 
мүл дем олай емес екен. *йткені бұл 
– бизнестің ең бір шы ғыны к�п түрі 
к�рінеді. Күзет шілерді біріншіден, 
униформа тауып киіндіру керек, 
екіншіден оқыту қажет. Байланыс 
құрал дары мен қамтамасыз етіп, 

ар найы қорғаныс құралдарын алып 
беруі керек. Қызметтік қару ұстау 
міндетті нысандар болады, соған 
арнап арсенал жасақтау тағы бар. 
Қаруды сақтау және пайдалану 
ережелері �з алдына бір б�лек шы-
ғын. Осылардың ішінде ең к�п 
шы ғынды қажет ететіні – оқыту. Ол 
үшін жылдың әр мез гіліне арнайы 
жабдықталған, мамандандырылған 
дайындық орталығы керек. Егер 
мен шігіңде болса, құба-құп. Бол-
маса жалдау ақысы – тұрақты шы-
ғын. Бас тапқы әскери дайындықтан 
соң күзетілетін нысан түріне қарай 
қолданбалы әдістеме бойынша 
ұдайы оқытып отыру талап еті леді. 
Мәселен, банкті күзетудің �з та-
лабы бар болса, құбыр же лісін қа-
рауылдаудың тәртібі одан �згеше. 
Дүкен, сауда орта лық тарында күзет 
жүргізудің де �з ерекшеліктері бар. 
Сондықтан күзетшілерді қай жағ-
дайда да оқыту керек. Ал осылардың 
бәрі нен бұрын ең бірінші керегі – 
күзет қызметін жүргізуге арнал ған 
лицензия.

 (Жалғасы 4-бетте)

МОНОПОЛИЯ НЕГЕ МАРҚАЙДЫ?
Мұндай бизнеспен мемлекет «конс-

трук тивті диалогке және �зара тиімді 
серіктестікке әзір». Ал әділдікті аяқасты 
етіп, арам дық алға озатын, заңды белден 
басып, қара басының мүддесін ғана бас-

шылыққа алатын қар жылық-�неркәсіптік 
топтарға аяушылық болмағаны абзал. 

Осы орайда Бәсекелестікті қорғау және 
дамыту агенттігі алда Мәжіліске «Кейбір 
заңнамалық актілерге бәсекелестік мәсе-
лелері бойынша �згерістер мен толық-

тырулар енгізу туралы» жаңа заң жобасы-
мен кірмек. Мемлекет басшысының тап-
сыр масымен әзірленген құжатта эконо ми-
калық шоғырланумен күреске баса мән 
берілген.

(Жалғасы 4-бетте)

ТҰРҒЫНДАРДЫ 
ТОНАҒАН ТЕРМИНАЛ 

5
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!азастанны� батысы мен шы�ысы арасы 3 мы� 
шаырым�а жуы. Таби�и-климатты жа�дайлар 
әрт�рлі бол�андытан елімізде айматарды� ауыл 
шаруашылы�ы саласы біржаты мамандануда жер 
алшаты�ы �зіні� кері әсерін тигізетіні та�ы бар. 
Осы орайда аграрлы картаны� ма�ызы айтарлы-
тай зор болма.

КЕНШІЛЕРМЕН 
КЕЗДЕСУ

БЕТ
3

!останай облысына ж�мыс сапа рымен бар�ан 
Парламент Мәжілісіні� депутаттары Альберт Рау мен 
Екатерина Смышляева Руд ный аласында�ы «Со-
коловское» кені шінде болды. Олар �неркәсіп ызмет-
керлеріне кен шілер ді� және ауіпті �ндірістегі баса 
да ыз меткерлерді� 55 жасында зейнетке шы�уы на, 
сондай-а т�ленетін барлы же�ілдік пен т� лем ге 
атысты жа�а за� жобасы туралы айтты.

ҚУАТТЫ 
ЭКОНОМИКАЛЫҚ 
СЕРПІЛІС КҮТІП ТҰР

Мемлекет басшысы !асым-Жомарт Тоаев Egemen Qazaq-
stan газетіне берген с�хбатында елімізді жа�а экономикалы 
модельге к�шіру міндеттеріні� ма�ызын ерекше атап �тті. 
Б��ан әділ және бәсекеге абілетті эко номикалы ж�йе �ру, 
эконо миканы әртараптандыру, инфра �рылымды жа�арту, 
бизнесті олдау және инвестиция тарту кіреді.

Соңғы жылдары еліміз біртіндеп 
�ң   деуші �неркәсіпті дамытуға баса 
назар аударуда. Үкімет мәліметіне 
сүйенсек, бүгінде Қазақстанда �ңдеуші 
�неркәсіп к�лемі бойынша кен игеруші 
�неркәсіпке жетті және одан әрі �сім 
к�рсетуде.

*ңдеуші �неркәсіпте жаңа �ндіріс 
орындарын ұйымдастыру үшін жеңілде-
 тілген несиелендіруді қоса алғанда, 
600 миллиард теңгеден астам бюджет 
қара жаты қарастырылған. 2023 жылдың 
қоры тындысы бойынша жалпы құны 
1,6 трил лион теңгеге жуық шикізаттық 
емес са ла  ларда 300-ге жуық жаңа жоба 
енгізілді: оның ішінде 800 миллиард 
теңгеге жуық сомаға 170 жоба �ңдеуші 
�неркәсіпке тиесілі.

Машина жасау саласын �ндірісті 
жаң ғыртудың нақты драйвері және 
елдегі �неркәсіптің бәсекелестік 
артықшылығын айқындайды. Сонымен 
қатар ол тұтыну нарығының тұрақты 
жұмыс істеуін әрі толтырылуын 
қамтамасыз етеді және саланың тех-
нологиялық �зегін дамытудың негізі 
болып табылады. Біз Үкіметпен бірлесіп, 
саланы жаңғырту, оның негізгі 
к�рсеткіштерін, бүкіл �ңдеуші �неркә-
сіптің дамуына машина жасау үлесінің 
маңызын арттыру бойынша бірқатар 
шара ны жүзеге асырудамыз. Біздің 
мінде тіміз – жоғары �ңдеу кластерлерін 
құру.

АУЫЗДЫҚТАЛАДЫ 

АРАНЫ АРАНЫ 
АШЫЛҒАНАШЫЛҒАН

ОЛИГАРХТАРОЛИГАРХТАР

Олигархиямен 
к�рес жа�а де�гейге 

шы�уы м�мкін. 7кімет 
олигархиялы топтарды� тірегі 

бол�ан «экономикалы 
концентрациямен» пәрменді к�реске 

кірісті. Оны� за�на малы т��ыры т�зіліп 
жатыр. 8йткені Президент !.Тоаев 

!азастанда олигархты ка пи тализмні� 
заманы �тіп, ел азаматтарыны� алдында�ы 
әлеуметтік жауапкершілікті се зінетін кезе� 

жеткенін ескерткен болатын. Мемлекет 
басшысы айтандай, 9ділетті !а-

застан�а халы алдында�ы 
жауапкершілігін сезінетін, 

мемлекет пен экономиканы 
бірінші орын�а оятын 

бизнес керек.

КҮЗЕТКЕ 
ІЗЕТ КЕРЕК 

Былтыр жыл басында  !азастанда�ы к�зетшілер саны 
100 мы��а жаында�ан-ды. Дәлірек айтанда елімізде 94 511 
к�зетші бол�ан. С�йте т�ра  осынау ызметті атару�а маман  
жетіспей жатады. Жыл сайын  е�бек нары�ында к�зетші із-
дейтіндер кездеседі. Ал б�ара әдетте  к�зетшіні� ж�мысын  
жан�а жайлы,  екіні� бірі  істейтін е�бек деп ба�алайтыны та�ы 
бар. Шынымен солай ма? К�зет агенттіктерінде ешандай 
мәселе жо па? 7�іліп к�рдік.
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ОТЫРЫСТЫҢ 
КҮН ТӘРТІБІ БЕКІТІЛДІ

Сенат Спикері Мәулен �шімбаевты" т#ра$алы$ымен палата бюросыны" отырысы #тті. 
Онда депутаттар 11 ,а"тар к-ні #тетін Сенат отырысыны" к-н тәртібін бекітті және 
сенаторларды" #"ірлерге сапарын ,орытындылады.

ЗОРЛЫҚ КӨРСЕТУШІЛЕР – 
ПОЛИЦИЯ БАҚЫЛАУЫНДА

МӘЖІЛІС ТӨРАҒАСЫ 
ҰЛЫТАУЛЫҚТАРМЕН КЕЗДЕСТІ 

Мәжіліс Т#ра$асы Ерлан �ошанов баста$ан депутаттар тобы 7лытау облысына барды. 
Олар облыс активімен, #ндіріс орындарыны" ж:мысшыларымен кездесіп, Жез,аз$ан 
жылу электр орталы$ыны" ж:мысымен танысты және «Анненская» кенішініне т-сті.

Мәулен �шімбаев ауылдар мен аудандардың 
тұрғындары к�терген мәселелер палатаның алда-
ғы жұмысында баса назарға алынуы керегін айт ты.

«Жаңа жылдың алғашқы күндерінде �ңірлерге 
барып, жұртшылықпен кездесулер �ткіздік. Со-
ның барысында халықты алаңдатып отырған 
�зекті проблемаларға назар аударып, тұрғындар-
мен бірге талқыладық. Енді сенаторлардан 
маңыз ды мәселелер бойынша депутаттық сауал-
дар күтеміз. Сондай-ақ аталған түйткілдер Пар-
ла менттік тыңдаулар мен Үкімет сағаттарын �т-
кізу кезінде де ескерілуге тиіс. Азаматтар к�терген 
проблемалар сенаторлардың ұдайы назарында 
болады. Біз оларды оң шешу бағытында нақты 
жұмыс жүргізуіміз керек», – деді Сенат Т�рағасы.

Мәулен �шімбаев отырыс барысында Мем-
лекет басшысының Egemen Qazaqstan газетіне 
берген сұхбатында белгіленген маңызды міндет-
терге де тоқталып �тті. Палата Спикері ел Прези-
дентінің тікелей тапсырмасымен Бюджет және 
Салық кодекстерінің жобалары әзірленіп жатқа-
нын айтып, сенаторларды аталған заңдардың 
Сенатқа келуін күтпестен, тиісті жұмысты бастай 
беруге шақырды. Сондай-ақ ол ортақ мақсатқа 
қол жеткізу үшін барша қазақстандықтың жұ-
дырықтай жұмылып, әрекет етуі аса маңызды 
еке нін тілге тиек етті.

Алдағы палата отырысында сенаторлар «Қа-
зақ  стан Республикасының кейбір заңнамалық 

актілеріне экспорттық-кредиттік агенттік және 
шикізаттық емес тауарлардың (жұмыстардың, 
к�рсетілетін қызметтердің) экспортын ілгерілету 
мәселелері бойынша �згерістер мен толықтырулар 
енгізу туралы» заңды екінші оқылымда қарайды. 
Бұл заң Азаматтық және Бюджет кодекстеріне, 
сондай-ақ тағы 8 заңға түзетулер енгізуді к�здейді.

Бұған дейін атап �тілгендей, құжат Мемлекет 
басшысының тапсырмасын орындау мақсатымен 
әзірленді. Заң шикізаттық емес экспортты дамыту 
және ілгерілету саласындағы ұлттық институт 
мәртебесіне ие экспорттық-кредиттік агенттік 
құруға бағытталған.

Сонымен қатар депутаттар «2014 жылғы 29 
ма мырдағы Еуразиялық экономикалық одақ 
туралы шартқа �згерістер енгізу туралы хаттаманы 
ратификациялау туралы» заңды қарайды. Заң 
құқық қолдану кезінде анықталған құқықтық 
реттеудегі олқылықтарды жоюға және терминоло-
гияны бірыңғай стандартқа келтіруге арналған.

Заң нормаларына сәйкес ЕАЭО комиссиясына 
үшінші елдерге қатысты стандарттау, арнайы 
қорғау, демпингке қарсы, �темақы шаралары 
б�лігінде �кілеттіктер беру және басқа да бірқатар 
�згеріс қарастырылған.

Одан б�лек, бюро отырысында Парламент 
Мәжілісінен келіп түскен заңдар Сенаттың тұрақ-
ты комитеттеріне б�лініп берілді.

Мәжіліс Спикерінің сапары облыс активі-
мен – ардагерлер кеңесінің мүшелерімен, облыс-
тық мәслихат депутаттарымен және жұрт шылық-
пен кездесуден басталды.

Ерлан Қошанов ұлытаулықтармен кездесуде 
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
«Біз озық ел ретінде тек алға ғана қарауымыз 
керек» деген жуырда ғана берген сұхбатындағы 
негізгі басымдықтарға назар аударды.

Мәжіліс Т�рағасының айтуынша, �ткен жыл 
еліміз үшін елеулі, маңызды оқиғаларға толы 
жыл болды. Мемлекет басшысының кешенді 
реформалары жалғасып, жаңа экономикалық 
саясатты жүзеге асыру басталды. Ерлан Қошанов 
мемлекеттегі барлық деңгейдегі институционал-
дық �згерістер туралы айтып, еліміздің жетістік-
тері мен жарқын болашаққа арналған жоспар-
ларына кеңінен тоқталды. Ол әлемдегі күрделі 
ахуалға қарамастан, экономиканың дамуы 4,9 
пайыз деңгейінде қамтамасыз етіліп, шетелден 
ауқымды инвестиция тартылғанын атап �тті.

– Бірнеше күн бұрын Президент қабыл-
дауында болдым. Мемлекет басшысы �ңірлердің 
дамуына баса мән беріп отыр. Президенттің 
шешімімен қайта жаңғырған Ұлытаудың �ңір 
үшін ғана емес, ұлтымыз үшін де орны б�лек. 
Осыған орай, Президент облыс басшылығына 
�ңірде бірқатар әлеуметтік-мәдени нысан мен 
жаңа тұрғын үй салу туралы тапсырма берді. Оны 
орындау – бәріміз үшін басты міндет. Депутаттар 
бұл жұмысты қадағалап, барлық жоспарланған 
жобаның жүзеге асуына жан-жақты ықпал ететін 
болады, – деді Мәжіліс Т�рағасы.

Ерлан Қошанов бүгінде Ұлытау облысы �з 
алдына отау тіккен дербес, экономикалық, әлеу-
меттік, мәдени даму әлеуеті зор �ңір екенін айт-
ты. Облысқа тартылған инвестиция ауқымы 
171,2 млрд теңгеге жетіп, �ткен жылмен салыс-
тыр ғанда 45 млрд-қа �скен. Құрылыс жұмыс-

тары ның к�лемі 85,6 млрд теңгені құраса, пайда-
лануға берілген тұрғын үй нысандары 67 мың 
шар шы метрді құрайды.

Сондай-ақ Мәжіліс Спикері 2022 жылы 
Президенттің бастамасымен еліміздегі алғашқы 
Ұлттық құрылтай отырысы да, ұлт ұясы – Ұлы-
тауда �ткеніне назар аударды. 

– Ұлытау �ңірінің тарихи және рухани орны 
б�лек. Алтын орданың негізін қалаған Жошы хан 
да осында жерленген. Ел Президенті кешегі 
сұхбатында биыл Жошы ұлысының 800 жылдығы 
атап �тілетініне арнайы тоқталды. Бұл – �ңір үшін 
ғана емес, қазақ мемлекеттілігінің терең та рихын 
зерделеу үшін де маңызы зор іс-шара, – деді 
Ерлан Қошанов.  

Одан әрі депутаттар Жезқазған жылу электр 
орталығында жылу беру маусымының барысы 
мен кәсіпорынды жаңғырту жұмыстары туралы 
есептерді тыңдады. Сонымен қатар жылу электр 
орталығы қызметкерлеріне жылу және энер гети-
ка туралы жаңа заң жобасы бойынша жүргізіліп 
жатқан жұмыстарды айтып, сұрақтарға жауап 
бер ді, энергетиктердің ұсыныстарын тыңдады.

Сапар барысында депутаттар Жезқазған 
байыту комбинатында болып, Сәтбаев қаласын-
дағы «Анненская» кенішіне түсті. Ерлан Қошанов 
кәсіпорын қызметкерлерімен кездесуде Мемле-
кет басшысының �зекті мәселелерді шешу ж�-
нін дегі тапсырмаларын жүзеге асыруға бағыт-
талған заңнамалық бастамаларға тоқталды. Атап 
айтқанда, зиянды еңбек жағдайында жұмыс іс-
тей тін азаматтар үшін арнайы т�лем енгізу және 
�ндірістегі еңбек қауіпсіздігін күшейту ж�ніндегі 
түзетулер туралы айтып берді. Депу таттар жұ-
мыс  шылармен және кеншілермен мем лекет 
тара  пынан олардың әлеуметтік қолдауын жақ-
сар ту туралы мәселелерді талқылады.

Депутаттардың �ңірлерге сапары осы жылдың 
12 қаңтарына дейін жалғасады. 

Астанада Туризм және спорт министрі 
Ермек Маржы,паевты" т#ра$алы$ымен 
V Д-ниеж-зілік к#шпенділер ойындарына 
дайынды, барысы туралы ке"ес #тті.

  
Министрліктің баспас�з қызметі мәлімдегендей, 

жиынға Ұлттық спорт қауымдастығының, Ұлттық 
және ат спорт түрлері орталығының, V Дүниежүзілік 
к�шпенділер ойындарын �ткізу ж�ніндегі дирек-
циясы басшылығы және Ұлттық спорт федерация-
ларының президенттері қатысып, атқарылып жатқан 
жұмыстары туралы баяндама жасады.

Жиында с�з алған министр Е.Маржықпаев 
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың V 
Дүниежүзілік к�шпенділер ойындарын �ткізу – 
еліміз үшін маңызды спорттық іс-шара екенін 
ерекше атап �ткенін жеткізді.

«Ойындардың басталуына бір жылдан аз уақыт 
қалды. Мемлекет басшысының тапсырмасына 
сәйкес, V Дүниежүзілік к�шпенділер ойындарын 
жоғары деңгейде ұйымдастырумыз қажет. Бүгінге 
дейін қандай шаралар атқарылды, алда қандай 
міндеттер тұр, сонымен қатар қандай мәселелер бар 
екенін анықтауымыз қажет. Ойындарға дайындық 
жағдайына келер болсақ, әзірге іс-шаралар жоспар 

бойынша жүргізіліп жатыр. Ұлттық спорт түрлерінен 
құрама команданың дайындығы жоғары деңгейде 
�туі керек. Сонымен қатар спортшыларға сапалы 
жағдай жасап, қаржы мәселелері толық шешілуге 
тиіс», – деді министр.

Айта кетейік, V Дүниежүзілік к�шпенділер 
ойындары аясында елімізге әлемнің 100-ден астам 
елінен делегация келеді деп жоспарланған. Ойынның 
бірегейлігі – спорттық, мәдени және ғылыми 
бағдарламалардың ұштасуында. Бағдарламаға 20 
жарыстық және 10 к�рнекі спорт түрі еніп, 110 
медаль жиынтығы ойнатылады. Жарыс ат спорты, 
ұлттық күрес, садақ ату, құстармен аң аулаудың 
түрлері, дәстүрлі зияткерлік ойын бойынша �теді.

Қазір дүбірлі додаға қатысатын спортшылардың 
тізімі, 2024 жылға арналған спорттық-бұқаралық 
іс-шаралардың бірыңғай республикалық күнтізбесіне 
кіретін спорт түрлері бойынша жарыстың тізбесі 
бекітілді. Ойындарға дайындық шеңберінде Ұлттық 
құрама командалардың спортшылары 2024 жылғы 
қаңтардан бастап 13 халықаралық, 39 жергілікті оқу-
жаттығу жиындарына және 17 республикалық және 
23 халықаралық жарысқа қатысады.

Еске сала кетейік, V Дүниежүзілік к�шпенділер 
ойындары биыл елордада 8-14 қыркүйек аралығында 
�теді.

КӨШПЕНДІЛЕР ОЙЫНЫНА 
ДАЙЫНДЫҚ ПЫСЫҚТАЛДЫ

Aкімет т:рмысты, зор-
лы,-зомбылы,ты" алдын 
алу бойынша іс-,имыл сая-
сатын ,айта ,арау ж#ніндегі 
жол картасын іске асырып 
жатыр. Б:л туралы ІІМ-де 
#т кен баспас#з мәслихатын-
да �кімшілік полиция коми-
теті т#ра$асыны" орын-
басары Ренат З:лхайыров 
мә лімдеді. 

«Жәбірленушілердің қауіп-
сіздігін қамтамасыз ету мақса-
тында �ткен жылы 87 мың қорғау 
нұсқамасы таратылды. Отбасында 
зорлық-зомбылық к�рсетушілер 
полицейлердің бақылауында. 
Айыптыға бірқатар шектеу қойы-
лады, осыған талаптарды бұзу 
бойынша 12 мың фактінің жолы 
кесілді. Қабылданған шара лардың 
нәтижесінде қоғамда түрлі құқық-
бұзушылыққа т�збеушілік қағи-
даты қалыптасқанын атап �ткен 
ж�н», – деді Р.Зұлхайыров.

Оның айтуынша, тұрмыстық 
зорлық-зомбылық к�рсеткішінің 
азайғаны байқалып отыр. «Поли-
цей лердің күш к�рсетушілерге 
қарсы шара қабылдауында кейбір 
мәселелер бойынша құзыреті 

рұқсат бермейді. Осыған байла-
нысты Үкімет тұрмыстық зорлық-
зомбылықтың алдын алу бойын ша, 
яғни осы салалағы саясатты қайта 
қарау ж�ніндегі жол кар тасын іске 
асырып жатыр», – деді ол.

Ведомствоның баспас�з қызметі таратқан 
мәліметке сүйенсек, келтірілген залалдың алдын ала 
сомасы 194 млн теңгеден астам. Соттың санкциясы-
мен барлық күдікті: «ҚазАвтоЖол» филиалы ди рек-
торы ның орынбасары, мердігер ұйымының �кілі және 
тех никалық қадағалау сарапшысы қамауға алынды.

«Тергеу жалғасуда. Қылмыстық-процестік 
кодексінің 201-бабына сәйкес �зге ақпарат жария 
етуге жатпайды.Конституцияның 77-бабы 3-тарма-
ғының 1-тармақшасына және Қылмыстық-процестік 
кодексінің 19-бабы 1-б�лігіне сәйкес, қылмыстық 
құқықбұзушылық жасаудағы кінәсі соттың заңды 
күшіне енген үкімімен белгіленгенге дейін әрбір адам 
кінәсіз деп есептеледі», – делінген хабарламада.

ЛАУАЗЫМДЫ ТҰЛҒАЛАРҒА 
ҚАТЫСТЫ ІС ТЕРГЕЛУДЕ

Сыбайлас жем,орлы,,а ,арсы ,ызмет «�азАвтоЖол» 7К» А� Жамбыл облысты, 
филиалыны" лауазымды т:л$аларына ,атысты «�ордай» #ткізу пунктін салу кезінде бюджет 
,аражатын аса ірі м#лшерде жым,ыру фактісі бойынша сот,а дейінгі тергеу ж-ргізуде. 
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КӘСІПКЕРЛЕР ШИКІЗАТТЫ 
ШЕТЕЛДЕН АЛДЫРУҒА МӘЖБҮР

Бүгінде мұнда 100-ден астам адам жұмыс-
пен қамтылған. Тігін цехы негізінен мемле-
кеттік және шетелдік тапсырысты орындайды. 
Қызметкерлердің 95%-ы – қыз-келіншектер. 
Жұмысшылардың жалақысы 150-200 мың 
теңгені құрайды.

Кездесуде Максим Рожин гендерлік тең-
дікті қамтамасыз ету, әйелдердің құ қығын 

қорғау және отбасылық құнды лық тарды 
нығайту мәселесі әрқашан Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың назарында екенін 
айтты.

«Президент ана мен баланы қорғау, от-
басы тәр биесі мен отбасы құндылықтары 
мәселесіне ерекше к+ңіл б+леді. Мем лекеттің 
басты тірегі – бақытты, бақуатты отбасы. 

Сондықтан отба сындағы ізгілік, адам-
гершілік, сыйластық қарым-қатынасын берік 
сақтау маңызды. Оның қадір-қасиетін сіз-
дерден артық ешкім білмейді. Қазақтың 
әйел дері – отбасының жылуы, ортақ Отаны-
мыздың тірегі», – деді Максим Рожин.

Кездесу барысында жұмысшылар +здерін 
толғандырған мәселелерді айтып, сұрақтарын 
қойды. Депутатпен к+кейкесті проблемаларды 
талқылады.

«Отандық +ндірісті, отандық +німді қол-
дау – аса маңызды мәселе. Қазақстандағы 
кәсіп орындар мемлекет тарапынан қолдау 
тауып келеді. Алайда біз шығаратын +нім-
дердің ши кізаты Қазақстанда жоқ. Сондықтан 
шетелден алдыртуға тура келеді. Ал оның 30% 
салығын кеден бекеттеріне т+леуге мәж-
бүрміз»,  – деді  фабрика +кілі  :мина 
Қанашаева.

Тараптар +ңірдегі +зекті мәселелерді және 
оларды заң жүзінде шешу жолдарын талқы-
лады. Мәселенің анық-қанығына жеткен 
мәжілісмен бұл мәселені +з бақы лауына ала-
тынын жеткізді.

Жұмысшылар +ңірде мұндай тігін фабри-
калары дамып келе жатқанын айтып, мемле-
кеттік сатып алулар заңы аясында шетелдік 
емес, отандық +німнің неғұрлым к+бірек са-
тылу тетіктері қарастырылса деген тілек 
білдірді.

НЫСАНДАРДЫҢ 
ЖҰМЫСЫМЕН 
ТАНЫСТЫ

Т�ркістан облысына жа-
са�ан ж�мыс сапары аясында 
Парламент Мәжілісіні& депу-
таттары, «AMANAT» партия-
сы ны& фракция м�шелері 
�айрат Балабиев, Ерлан Аб-
диев және Темір �ыры7баев 
Кентау 7аласында�ы бір7атар 
нысанны& ж�мыс барысымен 
танысты.

Парламенттегі партия +кілдері 
алдымен «AMANAT» партия сы-
ның сайлауалды бағдарламасының 
Жол картасында қамтылған «Кен-
тау Сервис» мемлекеттік ком-
муналдық кәсіпорнында болып, 
№5 жылуэнергоорталығын қайта 
жаңарту жұмыстарының ат қа-
рылуын қадағалады. Стратегиялық 
мәні бар нысандағы модерниза-
ция лау жұмыстарының барысын, 
сондай-ақ «AMANAT» партиясы 
Түркістан облыстық филиалының 
т+рағасы, Түркістан облыстық 
мәс лихатының депутаты Алтын-
сары Үмбетәлиев, партияның 
+ңір лік филиалы атқарушы хат-
шы сының орынбасары, Түркістан 
облыстық мәслихатына Кентау 
қа ласынан сайланған депутат Қа-
лыйма Жант+реева аралап к+рді. 

Жылу қуатын +ндіру және та-
сымалдау қызметін атқаратын 
кә сіпорынның негізі 1934 жылы 
қаланған, ал 1952 жылы мұнда 
қуат +ндіру қондырғылары ор-
натылған. Кәсіпорында 3 бірлік 
ТП-35 типті қазандықтар, 3 бірлік 
ТП-35 У типті қазандықтар, ПР-
5-35/5 БМЗ типті №3 турбоге-
нераторы және К-7-35 ЧССР 
типті №6 турбогенераторы жұмыс 
жүргізеді. Жоба бойынша №5 
жылуэнергоорталықтың жылу 
қуатын сағатына 168 Гкал +ндіреді 
деп белгіленсе, қазір қолданыстағы 
жылу қуаты сағатына 126 Гкал 
құрайды. Электр қуатын +ндіру 
бойынша белгіленген қуаты 17,5 
МВт/сағ болса, қолданыстағы 
қуаты 5,5 МВт/сағ болып отыр.

Кәсіпорын теңгеріміндегі 
жылу құбырларының жалпы 
ұзын дығы 169 шақырымды құ-
райды. Оның ішінде 38,2 шақы-
рымы магистралды жылу құбыр-
лары болса, 130,8 шақырымды 
ішкі орамдық жылу құбырлары 
құрайды. Кентау қаласы бойынша 
орталықтандырылған жылуға қо-
сылған 14 045 абонент бар. Жылу 
тұтынушылар қатарында 106 бюд-
жеттік мекеме, 2 295 жеке сек-
тордағы тұрғын үй, 347 к+пқабатты 
тұрғын үй, 441 коммерциялық 
нысан тіркелген.

Биыл жылыту маусымына да-
йын дық барысында қазандық-
тарды, жылу жүйелерін және қо-
салқы қондырғыларды қайта құру 
жұмыстарының сметалық құны 13 
701,1 млн теңге болып белгіленген. 
Нысандағы құрылыс-монтаж жұ-
мыстарына мердігер ұйым ретінде 
«ЭМ-Холдинг» ЖШС техникалық 
қадағалаушы мекеме санатында 
«Атакама» ЖШС болып анық-
талып, келісімшарт түзілген. Жал-
пы, бүгінге дейін 3,0 млрд теңге 
қар  жы қаралып, қазандықтардың 
құрылыс-монтаж жұмыстары ат қа-
рылуда. Қазір 5-шы, 6-шы, 7-ші, 
12-ші қазандықтардың ж+н деу жұ-
мыстары 100%-ға аяқталып, Кен  т-
ау қаласы әкімдігінің 23.10.2023 
жыл ғы №312 қаулысы мен 30 қазан-
нан бастап жылу беру маусымы 
басталған. Қазір кәсіп орын штат-
тық режимде жұмысын атқаруда.

Айта кету керек, Кентау қа-
ласын сапалы жылумен қамтуда 8 
дана жылу қазандығын, қосалқы 
электр стансасын, 21 шақырымды 
құрайтын магистралды құбырлар 
мен 81 шақырымды құрайтын ішкі 
орамдық жылу құбырларын қайта 
құру жұмыстарын екі кезеңде жүр-
гізу жоспарланған. Оның ішінде 
бірінші кезеңде 6,6 шақырым ма-
гистралды жылу жүйесін және 4 
кері сорғы стансаларын қайта құру 
жұмыстары белгіленіп, 4,7 шақы-

рым құбырларды монтаждау жұ-
мыстары аяқталып, іске қосылған. 
Қалған 1,9 шақырым құбырларды 
ауыстыру жұмыстары биылғы 
жылы жалғасын табатын болады. 
Екінші кезең бойынша 14,5 ша-
қырым магистралдық жылу құ-
быр ларын қайта құру жұмыстарын 
жүргізу жобасы мемлекеттік са-
раптамадан +ткізу бастамасы ат-
қарылып, құрылыс жұмыстары 
биыл басталмақ. Осы және +зге де 
атқарылған жұмыстарды кәсіп-
орын басшылығы мен қала әкім-
дігінің жауапты азаматтары Пар-
ламент +кілдеріне баяндады.

Жылу беру жұмыстарының 
сапасына байланысты тұрғын-
дардан к+птеп шағым түсіп жат-
қанын айтқан депутаттар жауапты 
тұлғалардан неліктен үйлерде 
жылыту жүйелері қалыпты болмай 
отырғанын сұрады. «Қаңтар айы-
нан бастап сайлаушылармен тұ-
рақты кездесулер +ткізіп келеміз. 
Халықпен +ткен жүздесудің бар-
лығында дерлік жылу жетіспейді 
деген шағым к+п айтылуда. Тұр-
ғындардың талап-тілегін ескере 
отырып, Кентаудағы жылуэнер го-
орталығына келіп, кәсіпорынның 
бүгінгі қызметін арнайы к+ру үшін 
келдік. Орталықта т+рт жылу қа-
зандығы жұмыс істеп, жылу қуаты 
60 пайыз ғана болып отыр. Бұл 
мәселені Кентау қаласының әкім-
дігімен, партиялық құрылым дар 
арқылы тұрақты бақылауымызға 
аламыз. Халық жасаған т+леміне 
сай сапалы жылу алуы керек», – 
деді Парламент Мәжілісінің 
депутаты Қайрат Балабиев. 

Жылу беруші ұйымның және 
кәсіпорындағы ж+ндеу жұмыс-
тарына жауапты мердігер ұйым-
ның қызметін жіті бақылауда ұстау 
керектігі ж+нінде Парламент 
+кілдері Ерлан Абдиев пен Темір 
Қырықбаев та мәлімдеді. Қала 
әкім дігі мен тиісті облыстық 
ұйым дарға осы мәселе ж+нінде 
нақты тапсырмалар жүктеді. 

Парламент Мәжілісінің де-
путаттары Қаратау тәжіне балан-
ған кеншілер қаласындағы жұмыс 
сапары жаңа кәсіпорындардың 
жұмысымен танысу кездесуле рі-
мен жалғасты. Парламент +кілдері 
BNK Group LTD ЖШС-ның жаң-
бырлатып суару машиналарын 
жасау жобасымен танысты. Құны 
1,2 млрд теңгені құрайтын инвес-
ти циялық жоба бойынша 50 адам 
тұрақты жұмыспен қамтылып, 
сұ ранысқа ие жаңа технология-
лармен ауыл шаруашылығына 
қажетті суару техникалары құрас-
тырылмақ. Ал «КазОйлЭнерджи» 
ЖШС-ның +ндірістік алаңына 
барған депутаттар +ндірістік 
қалдықтарды қайта +ңдеу және 
оны утилизациялау жобасымен 
танысты. Жеке кәсіпкер Руслан 
Мұратұлы жүзеге асырып жатқан 
инвестициялық жобаның құны 24 
млрд теңгені құрайды. Жылына 
100 мың тоннаға дейін +ндірістік 
қалдықтарды +ңдейтін кәсіпорын 
1 500 адамды жұмыспен қамтып, 
қаланың экологиялық ахуалын 
жақсартуға үлесін қоспақ. Қазір 
мұнда +ндірістік алаңды дайындау 
жұмыстары қарқын алып, құжетті 
құрал-жабдықтар әкелінген. Xн-
діріс орны биыл тестілік режимде 
жұмысын бастайтын болады.

Жұмыс сапары барысында 
Парламенттің т+менгі палата 
+кілдері Мемлекет басшысының 
саяси, экономикалық және әлеу-
меттік реформаларының мәнін 
ашып айтып, Парламент Мәжілі-
сінің заң шығару ісіндегі бастама-
лары ж+нінде кең к+лемді мағлұ-
маттар берді. Парламенттегі пар-
тиялық фракцияның жұмыс нәти-
желерімен таныстырып, +кілді 
мемлекеттік биліктің халық тара-
пынан білдірілген сұраныстардың 
орындалуы ж+нінде ақпарат берді. 

Назгүл НАЗАРБЕК,
Түркістан облысы

БАРША ЖАНҒА – ТЕҢ МҮМКІНДІК
Мәжіліс депутаты Ж�лдыз С�лей-

менова А7т=бедегі ALASH м�мкіндігі 
шектеулі жандар арасында кәсіпкерлікті 
дамыту орталы�ы 7о�амды7 бірлестігіні& 
т=ра�асы, бірінші топ м�гедегі ?лібек 
Елеусізовпен кездесті.   

Кездесуде Жұлдыз Сүлейменова мүмкіндігі 
шектеулі жандардың мәселесі қашанда 
маңызды екенін атап, инклюзивті білім туралы 
заң күшіне енгенін мәлімдеді. 

«2021-2022 жылдан бастап мүгедектігі бар 
азаматтардың +мір сапасын жақсарту туралы 
заң күшіне енді. Аталған заңның аясында 
бірінші топтағы мүгедектігі бар азаматтардың 
к+мекшілеріне қаражат т+леу қарастырылды. 
Біз қазір адаптивті спорт және паралим-
пиадалық ойындарға қатысушы азаматтардың 
құқығын қорғау бойынша бірқатар нормаға 
түзету енгіздік. Енді Үкіметтен қорытынды 
күтіп отырмыз», – деді депутат.

Жұлдыз Сүлейменова мүмкіндігі шектеулі 
азаматтардың «Қанаттылар» театрының жұ-
мысы туралы әңгімеледі. Осындай театр лардың 
әрбір +ңірде болуы үшін инклюзивті мәдениет 
туралы заң жобасына +згерістер енгізгенін 

айтты. Сондай-ақ Мәжіліс депутаты пойызда 
арбамен жүретін азаматтарға жағдай қарас-
тырылмағанына қынжылып, осы мәселені 
шешу үшін жұмыс істеп  жатқандарын атап +тті.

Одан б+лек, депутат инклюзивті аудит 
мәселесіне кеңірек тоқталды. Осы қызметті 
енгізу үшін Германиядан еңбек министрлігінің 

қызметкерін шақырып, «AMANAT» партиясы 
жобасы аясында жиналыс +ткізу жоспар-
ланғанын жеткізді. Сондай-ақ 3-топтағы 
мүгедектігі бар азаматтарды тұрғын үй кезегіне 
қою, 18 жасқа толғанға дейін баласына қараған 
уақытын зейнет жасымен теңестіру үшін 
күресіп жүргенін айтты.

Мәжіліс депутаты, «AMANAT» пар тиясы фракциясыны& м�шесі Максим Рожин 
Алматы облысы Жамбыл ауда нында «Алтын 7адам» тігін фабрикасы ны& тігін-
шілерімен ж�здесті.

КЕНШІЛЕРМЕН КЕЗДЕСУ

 �останай облысына ж�мыс сапа-
рымен бар�ан Парламент Мәжілісіні& 
депутаттары Альберт Рау мен Екатерина 
Смышляева Руд ный 7аласында�ы 
«Соколовское» кені шінде болды. Олар 
=неркәсіп 7ызметкерлеріне кен шілер-
ді& және 7ауіпті =ндірістегі бас7а да 
7ыз меткерлерді& 55 жасында зейнетке 
шы�уы на, сондай-а7 т=ленетін барлы7 
же&ілдік пен т= лем ге 7атысты жа&а за& 
жобасы туралы айтты.

Мәжілісмен Альберт Рау мәлім еткендей, 
енді зиянды +ндірістегі жұмысшылар 55 жасқа 
толғанда еңбек шартын бұзуға және 63 жаста 
зей неткерлікке шыққанға дейін арнайы т+ лем-
дер алуға құқылы. Барлығы 4 т+лем бар, олар-
дың барлығы әртүрлі к+зден қаржылан дыры-
лады. Т+лемдерге табыс салығы салын байды.

– Xткен жылы сайлау барысында 
«AMANAT» партиясының кандидаттары сіздер-
мен кез дескен еді, ол кезде осы сұрақ қозғалған 
бола тын. Xнеркәсіптік +ндіріс қыз меткерлерінің 
зейнеткерлік жасы т+мендей ме? Бүгін біз 
сіздерге жақсы жаңалықпен келдік, 2024 жыл ғы 
1 қаңтардан бастап зиянды +ндіріс қыз-
меткерлерінің зейнеткерлік жасын 55 жасқа 

дейін т+мендету туралы заң жобасы күшіне 
енді, егер олар бұдан былай бұл +н дірісте 
жұмыс істемесе. Яғни, олар жұмыстан шығуы 
немесе жеңілірек жұмысқа ауысуы керек. 
Сондай-ақ 55 жастан зейнетке шыққан дарға 
арнайы әлеуметтік т+лемдер т+ленетін болады, 
олардың саны – 4. Т+лемдер т+рт к+зден: 
республикалық бюджеттен, жұмыс берушінің 
қаражатынан, +мірді сақтандыру компания-
сының қаражатынан және міндетті жарналар 
есебінен т+ленетін болады, – деді Альберт Рау.

55-те лайықты демалысқа шығу және тиісті 
т+лемдерді рәсімдеу үшін, жұмысшының 
кемінде 7 жыл еңбек +тілі мен  міндетті зей-
нетақы жарналары болуы қажет, бұл жағдайда 
ол 55 жасқа толуына байланысты еңбек шар-
тын бұзғаны туралы +тініш берсе болғаны. 
Жеті күн ішінде жұмыс беруші мен сақтандыру 
компаниясы мемлекеттік корпорацияның 
есепшотына бір ең т+менгі күнк+ріс деңгейін 
аударуға тиіс. Сол шотқа жинақтаушы зей-
нетақы қоры мен МБ т+лемдері келеді. Яғни, 
барлық сома бір күнде бірден ау дарылады.

Барлығы тікелей «Мемлекеттік корпора-
ция» КЕАҚ арқылы т+ленетін болады.

Қызметкер 63 жасқа толғаннан кейін 
зейнетақы қорынан т+ленетін т+лемдерге 

базалық және ынтымақты зейнетақы қосы-
лады, ал республикалық бюджеттен, жұмыс 
берушілер мен сақтандыру компанияларынан 
т+лемдер тоқтатылады. Айтпақшы, егер 
қызметкер +зін жақсы сезінсе, ол +ндірісте 
жұмысын жалғастыра алады, оны жұмыстан 
шығаруға ешкімнің құқығы жоқ. Тек қауіп 
деңгейі т+мен жұмыс болуы шарт.

Қызметкер лайықты демалысына немесе 
кәсібін +згертуге – жеңіл жұмысқа ауысуға 
мүмкіндік алады. Осы жасқа арналған бірнеше 
әлеуметтік бағдарлама к+мектесе алады. 
Мысалы, «Ұрпақтар келісімі» бағдарламасы, 
егер оның орнын ауыстыратын болашақ 
қызметкерді оқыту мүмкін болса және «Күміс 
ғасыр» (басқа мамандыққа қайта даярлау). Бұл 
жағдайда мемлекет жұмыс орнын субсидия-
лауға к+мектеседі, ал әлеуетті қызметкер бар-
лық т+лемнен басқа ақша таба алады, –  деп 
атап +тті Екатерина Смышляева.

Сонымен қатар депутат «Еңбек міндеттерін 
орындау кезінде жазатайым оқиғалардан мін-
детті сақтандыру жүйесін жетілдіру бойынша 
стандарттар ұсынылды» деп қосты. Атап айт-
қанда, сақтандыру ұйымдарының жұмыс 
беру шінің алдын алу және оңалту іс-ша-
раларын жүр гізуге жұмсаған шығындарын 
+теуі – екі жағ дайда да сақтандыру сый лық-
ақысы сома сының 6%-ға дейінгі сомасын 
құрайтынын атап +тті.

Жалпы, «Соколов» кенішінде барлығы 
1 041 адам +ндірісте еңбек етеді. Биылғы жылы 
олардың 127-і  55 жасқа толып, зейнетке 
шығуы мүмкін жұмысшылар.

Жұмыс сапары барысында Мәжіліс де-
путаттары «Качар Руда» АҚ қызметкерлерімен 
де кездесті.

Естеріңізге сала кетейік, 2024 жылдың 
3-12 қаңтары аралығында  Парламент Мә-
жілісінің депутаттары, «АМАNАТ» пар-
тиясы фрак циясының мүшелері Еркін :біл, 
Екатерина Смышляева, Берік Бей сенғалиев 
және Альберт Рау Қостанай облысында 
жұмыс сапарымен жүр. Олардың қаты-
суымен облыс тың шалғай елді мекендеріне 
сапарлар, халық пен кездесулер, азамат-
тарды жеке қа был  даулар және жергілікті 
жерлерде партия ның сай лауалды бағдар-
ламасының орындалу сапасына мониторинг 
жүргізу жоспарланған.



(Басы 1-бетте)

Республикада кп саланың моно-
полияланғанын Парламент депутаттары 
жиі сз етіп жүр. Ал ұлттық заңнама мо  -
нополиялық жағдайдың туындауына 
және бәсекелестікті шектеуге жол бер меу 
тетіктері мен нормаларын қарас тырады. 
Онда олар неге жарамады? 

%йткені 30 жылдан астам уақыт ішінде 
олигархтар ол тосқауылды ай на лып 
тудің сан алуан жолын салып алды. 
Мысалы, монополияға қарсы заңнамаға 
және 2015 жылғы 29 қазанда елімізде 
алғаш рет қабылданған Кәсіп керлік ко -
дексіне сәйкес, монополияға қарсы ор-
ган, яғни қазіргі Бәсекелестікті қор ғау 
және дамыту агенттігі алпауыт биз нес 
объектілерінің бірін-бірі және зге ұсақ 
компанияларды тегіс «жұтып» қой мауын, 
қосып алмауын бақылайды. 

Сондықтан нарықтағы ірі ойыншы 
зге алып қарсыласын зіне қосып ал-
ғысы келсе немесе ұсақтау субъек ті  лер-
  ді жаппай сатып алуға ынтықса, онда 
ол антимонополиялық органның рұқ  -
сатын алуы керек. Мұны «аса ірі мә  -
мілелерді келісу» деп атайды. Ве   дом-
ст   во мұндай сатып алудың соңы неге 
соқтыратынын, соның салдарынан на -
рықтың монопо   лияланбауын ба ғамдап, 
не мәмілеге келісім береді не    месе одан 
бас тартады. 

Бертінде бұл талап біршама қатай-
тылды. Бұдан былай компанияны то-
лықтай емес, оның акцияларының жар-
тысын сатып алуды қаласа да мем       ле            -
кеттен  рұқсат сұрау қажет болады.

Мәселен, Кәсіпкерлік кодекске сәй -
кес, компания акцияларының, қатысу 
үлестерінің 50%-дан астамын сату-са тып 
алу бойынша ірі мәміле жа  сау ке зінде 
монополияға қарсы орган ның алдын ала 
келісімі талап етіледі.

КЕҢЕС ҚҰРАМЫНДАҒЫ 
«ҚҰПИЯ»

Олигархиялық топтар монополияға 
қарсы органмен осы келісу рәсімін айна -
лып тудің, одан рұқсат сұрауға жү гінбеудің 
амалын тапты. Агенттік сарап шыларының 
пікірінше, бұған қолданыс тағы заңнаманың 
зі мүмкін дік береді.

Мұндай кесірлі норма Кәсіпкерлік 
кодексте қарастырылған. Бұл кодексті 
әзірлеуге алаяқтығы үшін күдікке ілігіп, 
Астана қалалық мамандандырылған 
ауданаралық тергеу сотының шешімімен 
2023 жылғы мамырдан бері қамауда 
отырған, ұзақ жыл «Атамекен» ұлттық 
кәсіпкерлер палатасын басқарған Абы   лай 
Мырзахметов белсенді атсалысқаны 
мәлім. 

Сонымен, дәл осы Кәсіпкерлік ко-
дексінің 201-бабында: «егер мұндай мә-
мiле бiр тұлғалар тобының iшiнде жасал-
са,  экономикалық шоғырлану деп 
та    ныл майды» деп бекітіліп, жеңілдік бе-

рілген. Яғни, сату-сатып алу мәміле лері 
компанияның з ішінде, з тұлғала ры 
тобының арасында жүрсе, онда мо  но-
полияға қарсы ведомствоның еш  қандай 
келісімі талап етілмейді. 

Сйтіп, «бас жарылса – брік ішінде, 
қол сынса – жең ішінде» дегендей, жал-
пақ жұртқа жайыла бермейтін жасы рын 
ойындарға жол салып берді. 

Сарапшылар кодекстегі «тұлғалар то-
бы» деген ұғымының ауқымы кең еке ніне 
назар аудартады. Халыққа біл дір  мей, 
тұтас салаларды шайнамай жұ тып жатқан 
олигархия осыны пайда   ланады: мысалы, 
бұрынғы билікке жа қын болған тұлғалар 
мен бизнес мендер бәсекелес компанияны 

сатып алу үшін (басып алу үшін деп те 
оқуға болады) түрлі амалмен сол компа-
ниялар тобы ның «Бақылау  шылар кеңе-
сінің» құра мына кіріп алады. 

Құрамына ену үшін бұрынғы жыл-
дары компания қожайындарын қорқы-
тып-үркіту, бопсалау, әкімшілік ресурсты, 
құқық қорғау органдарын, ақ парат 
құралдарын қолданып, қудалау сияқты 
қарау қарекеттерден де тайын бағаны енді 
әшкереленуде. 

Ары қарай кеңес құрамына кірген 
жаңа тұлға сол компанияның акция ларын 
тегіс немесе бақылаушы паке тін з 
қолына кшіріп алса, бұл «эко но   микалық 
шоғырлану» деп са нал        майды. Тиі сінше, 

а н т и м о    н о п о л и я л ы қ  о р г а н   н ы ң  о л 
мәмілеге қол сұғуына, елге жа  рия  лауына 
заңмен тыйым салынған.

«Кодекске сәйкес, мәмілелер тұлға-
лардың бір тобының ішінде болған кезде 
монополияға қарсы органның келісімі 
талап етілмейді. Бақылаушылар кеңесі нің 
құрамына сол адамдардың кіруі де 
жеткілікті. Болашақта мұндай жағдай -
ларды болдырмау үшін келісу шектерін 
қайта қарауды және эко  но микалық шо -
ғырлану процестеріне бақылауды кү-
шейтуді кздейтін қол даныстағы заң на -
маға згерістер енгізу бойынша шұғыл 
шараларды қабылдау қажет», – деді Бә -
секелестікті қорғау және дамыту агент      -
тігінің сарапшылары.

ҚҰЗЫРЫҢ БАР, 
ҚИМЫЛДА, АГЕНТТІК!

Заң жобасында ондай зге ріс тер дің 
тұтас тобы қарастырылған. Мә селен, 
аталған 201-бап түзетіледі. Мұ ның сыр    -
тында жаңа заң қабыл данса, әлде  бір тұл ға 
кез келген нарық субъек  тi  сi нiң, ком-
панияның, кәсіп   орынның, банк   тің және 
басқасының бұрынғыдай 50% емес, енді 
25% дауыс беретiн ак ция  ларын, жарғылық 
капиталға қа тысу үлес терiн, пай  ла рын 
сатып алса бол ды, осының зі «эко-

номикалық шо     ғырлану» деп есептелетін 
болады. 

Яғни, антимонополиялық орган ол 
тұлғаның мәмілелерін «лупаның» ас-
тында, мұқият қарауы тиіс.

Антимонополиялық агенттік тағы бір 
құзырға ие болғалы тұр. Оған сәйкес, бұл 
ведомствоның келiсiмiнсiз жасалып, 
«нарық субъектiсiнiң немесе тұлғалар 
тобының үстем немесе монополиялық 
жағдайын орнықтыруға, бәсекелестiктi 
шектеуге алып келген экономикалық шо-
 ғырлануды» сот монополияға қарсы ор-
ган  ның талап қоюы бойынша жа   рамсыз 
деп танитын болады. 

Осы және зге де кілеттіктерін те геу-
рінді қолдануы, сйтіп, шектен шы  ғып, 
а с т а м с ы ғ а н  а л п ау ы т т а р д ы  ж  н г е 
келтіруі – агенттіктің қанша   лықты пәр-
менді қимылдап, әділдікке құштар лық 
танытатынына байланысты бо   лады.

Бұрынғы жылдары «жұтып қою және 
қосып алу» құбылысының белең алға нын 
келесі мәліметтен білуге болады: Қа зақ -
станда компанияларды біріктіру және 
сатып алу мәмілелерінің (М&А мә-
мілелерінің) клемі тек соңғы 10 жыл   да 
шамамен 45 миллиард долларға же  тіпті. 
Мұндай тбе шашты тік тұр   ғыза     тын 
деректер «Бәйтерек» ұлт        тық бас      қарушы 
холдингінің еншілес ұйымы – Qazaqstan 
Investment Corporation компаниясы Baker 
Tilly халықаралық консалтингтік ком-
паниясымен бірлесіп дайындаған есепте 
айтылған. 

Онда жазылғандай, жалпы сомасы 
45 миллиардтай доллардың ішінде 
4,8 миллиарды рrivate equity қағидаты 
бойынша жүзеге асырылған тікелей ин-
вестициялық қорлар мен отбасылық кең-
селердің қатысуымен жасалған мә мі-
лелердің еншісіне тиіпті. 

2012 жылдан 2022 жылға дейінгі 
аралықта М&А мәмілелерінің клемі мен 
саны әр кезеңге байланысты айтар  лықтай 
құбылып, бірде ршіп, бірде басылып 
тұрды. Соған қарамастан атал ған он-
жылдық кезеңде follow-on инвес  ти-
цияларын қоса алғанда, жалпы құны 
49,7 миллиард долларға бағаланған ак-
ция   ларға қатысты 360 мәміле жасал ған 
екен. Осылайша, он жыл ішінде жылына 
орта есеппен 4,9 миллиард доллар кле-
міндегі 36 мәміледен бекітіліп отырған 
болып шығады. 

«Жұтып қоюға» құмар, жұтқыншағы 
терең алпауыттарды банк, қаржы сек-
торы, мұнай, газ, энергетикалық кешен-
дер сияқты қуат кздері, материалдар 
ндірісі сияқты салалар кбірек қызық  -
тырған екен. 

Mрине, жаңа заңнамалық түзетулер 
алда болатын жаңа мәмілелерді реттейді 
және болашақта нарық субъектілерінің 
бүкіл тізгіні бір қолда шоғырлануына тос-
 па құрудың шараларын кздейді. Бірақ 
бұрын бекітілген заңсыз мәмілелер де 
құзырлы органдардың назарынан тыс 
қалмағаны жн. Онымен күрес Прези -
денттің тағы бір бастамасы – заңсыз ием-
денілген активтерді мемлекетке қай тару 
аясында қолға алынды.
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АРАНЫ АШЫЛҒАН АРАНЫ АШЫЛҒАН 
ОЛИГАРХТАР ОЛИГАРХТАР 
АУЫЗДЫҚТАЛАДЫАУЫЗДЫҚТАЛАДЫ

КҮЗЕТКЕ  КҮЗЕТКЕ  
ІЗЕТ КЕРЕКІЗЕТ КЕРЕК

Елдос СЕНБАЙ

Қа зақ  станда компанияларды біріктіру және 
сатып алу мәмілелерінің (М&А мә мілелерінің) 

к�лемі тек соңғы 10 жыл   да шамамен 
45 миллиард долларға же  тіпті.

(Басы 1-бетте)

«Лицензияны қазір екі талап бойынша 
береді. Біріншісі, барлық нысанды, соның 
ішінде, әсіресе террористік қауіпке осал 
нысандарды (ТҚОН) күзетуге арналған. 
Рұқсатнаманың бұл түрі үшін Ішкі істер 
министрінің бұйрығымен ерекше сара лан-
ған біліктілік талаптары қойылады. 
Мәселен, мұндай күзет ұйымдарының жоқ 
дегенде жедел әрекет ететін екі тобы бо луы 
керек. Олар жағдай шиеленіп кет кен кезде 
қажет. Одан соң байланыс құ ралдары, 
соның ішінде радиобайланыс құралдары 
мықты болуға тиіс, яки ттен ше жағдай 
кезінде бұғатталып немесе шіп қалмауы 
керек. Компания күзет на рығында бір 
жылдан кп қызмет еткен болуы қажет, 
қандай да бір жұмыс тәжіри бесі болғаны 
талап етіледі. Ал лицензия ның екінші түрін 
алудың ешқандай қиын дығы жоқ. Онда 
қарапайым талаптар қо йылған. Мысалы, 
компанияның басшысы заңгер немесе 
бұрынғы құқық қорғау органдарының 
қызметкері болуға тиіс. Отыратын кең-
селері болуы керек деген сияқты», – дейді 
«Қазақстан Рес пуб    ликасы Күзет ұйым-
дарының қауым  дастығы» ЗТБ трағасы 
Анатолий Кали нин.

Мамандардың айтуынша, бұл саладағы 
бүгінгі ең басты проблема – кадр мәселесі 
екен. %йткені күзетші қызметкерге қойы-
 латын талап қатаң. Ол міндетті түрде Қа-
зақстанның азаматы болуы, 19 жастан 
тмен болмауы, құқық қорғау, денсаулық 
сақтау органдарында есепте тұрмауы, 
нашақор, маскүнем, психикалық ауыт  -
қуышы   лықтарының болмауы, соттал-
маған болуы керек. Одан блек, физи ка-
лық денешынықтыру және спорттық 
нормативтер тағы бар. Қаруды қолдана 
білуі, психологиялық тұрақтылығы есепке 
алынады. Міне, осындай жоғары талап -
тарға байланысты күзетші болуға қызығу-
 шылық танытатындар аз екен. Екіншіден, 
бұл салада жалақы тым тмен. Айталық, 
жеткізіп беру сервисінде істейтін курьер-
лердің табатын табысы, тіпті құрылыс 
саласындағы қарапайым жұмысшылардың 
айлығы олардан екі-үш есе кп деуге бо-
ла ды, ал қойылатын талап аз. Сон дықтан 
қазір зіңгіттей-зіңгіттей жігіттер дің курьер 
немесе қара жұмысшы болып жүргенін 
круге болады. Сол себепті мұндағы кадр 
тұрақсыздығы жылына кейбір күзет фир-
ма   сында 30-50%-ға дейін жететін крінеді. 
Осы үрдісті тоқтататын ешқандай тетік 
болмай тұр. Ең құрығанда еңбек кітап-
шасы да талап етілмейді.  Болмаса, 
күзетшілер арасында оқу-да йын  дықтан 
тіп, тәжірибе жинаған соң талабы аз, 
айлығы жоғары жұмыс іздеп кетіп 

қалатындары кп. Сол себепті ма мандар 
күзет фирмасына жұмысқа тұрарда еңбек 
кітапшасын немесе бұрын ғы жұмыс 
орнынан мінездеме сұрауды міндеттеуді 
ұсынады.

«Тағы бір мәселе, қызмет ақыға қатыс-
ты. Кәсіпкерлік кодексінің 116-бабында 
мемлекет қоғамдық және ұлттық қауіп-
сіздік саласындағы бағалар мен тариф -
терді реттеуге құқы бар екені крсетілген. 
Ал күзет ұйымдары дегеніміз дәл осы 
қоғамдық қауіпсіздік саласындағы компа-
 ния   лар ғой, яки полиция қызметінің бұ-
рынғы қызметтерін атқарып отырмыз. 
Ендеше біздің қызметімізге бағаны неге 
мемлекет бекітіп бермейді. Мәселен, 
нотариустар үшін бірыңғай тарифті мем-
ле кет қойып берді. Сондықтан мұнда 
ешқандай демпинг жоқ. Бізге де сйтсін. 
Нақты бір сома түрінде тариф бекітіп бер-
сін демейміз, тендерге түскенде күзет 
фир  ма ларының шығындарын есептеп, 
ұсынылатын баға содан тмен болмауы 
тиіс деп минималды тариф бекітіп берсін. 
Mйтпесе, тендерге түскенде арзан баға 
ұсы  нудан қиналамыз», – дейді Анатолий 
Иванович.

Бұл мәселені Заңды тұлғалар бірлестігі 
«Атамекен» ҰКП арқылы Үкіметке ұсын-
ған екен. Бірақ қолдау таба алмаған. Десе 
де, әлі де үмітін үзбей отыр. %йткені 
шешімін тапқан мәселелер де бар. Соның 
бірі қаруға қатысты. Мысалы, күзетші   лер ге 
тегіс ұңғылы және шолақ ұңғылы қару ды 

қолдануға рұқсат. Ал оларға салынатын оқ-
дәрі №7 және №8 бытыралар болған екен. 
Ол дегеніміз – торғай ататын оқтар, яки 
адамды тек қорқытқанға болмаса, 5-10 
метр жерден қалың күртешені тесе ал-
майды. Міне, осы мәселе былтыр кте-
рілгенде ІІМ «террористік қауіпке осал 
нысандарды күзету кезінде №0 немесе №1 
оқ-дәрісімен (картеч) әлде кәдімгі оқпен 
оқтауға» рұқсат берген. Оған Қаңтар 
оқиғасының да әсері болған екен.

ҚОСЫМША ҚҰЗЫРЕТ КЕРЕК ПЕ?
Полиция мен жекеменшік күзет фир-

маларын «ағалы-інілі қызмет» деп атауға 
болады. %йткені здері күзететін нысан   -
дарда күзетшілер қо  ғамдық қауіпсіздікті 
қадағалай отыра тәр тіп бұзғандарды да 
ұстап, ішкі істер ор гандарына үлкен кмек 
крсетіп отыр. Онысын «бұл – біз үшін 
міндет емес, па рыз» дейді олар. Ендеше 
оларға неге тұт қынға алу, хаттама толтыру, 
айыппұл салу сияқты тағы да басқа құ -
қықтарды бер меске?

«Бұл мәселе бұған дейін де ктерілген 
болатын. Бірақ, меніңше әлі ерте сияқты. 
%йткені күзет қызметі нарықтағы бәсеке-
 лестік кезеңнен әлі тіп болған жоқ. 
Компаниялар шоғыры қалыптасқан жоқ. 
Ашылып-жабылып жатқан фирма кп. 
Іргесі бекіп, жұмыс жүргізіп жатқандары-
ның зі де қызметін қалт-құлт етіп әрең 
жүргізіп отыр. %йткені біздің қоғамда 
жеке қауіпсіздік, қоғамдық қауіпсіздікке 

деген мәселелерге кзқарас әлі болса т-
мен. Азаматтар барлық жауапкершілікті 
мемлекетке, полицияға арта салғанды 
жн кріп тұрады. Күзет қызметіне ақша 
жұмсағанды артық шығын креді. Сон-
дықтан да арзанға жалдауға ұмтылады. 
Осы реттен келгенде күзет қызметіне қа-
зіргі бар құзыреттен артық кілеттілік ке-
рек емес сияқты», – дейді «Сарбаз-
Security» ЖШС құрылтайшысы Садуақас 
Mбілов.

Еліміздегі ірі кәсіпорынның қауіп -
сіздік жніндегі маманы Денис Лазарев 
еліміздегі күзет қызметінің нарығы комо-
тозды, яки ес-түссіз жағдайда екенін айта-
ды. Оған бір себеп – бұрынғы Ішкі істер 
министрі Ерлан Тұрғымбаевтың ұсы-
нысы  мен енгізілген лицензияны екіге 
б лу бастамасы. Осы талаптан кейін күзет 
қызметінің дамуында дағдарыс туындаған.

«Бүгінде күзет қызметі екі санатқа 
блінген. Біріншісі – пульт арқылы күзету, 
яғни террорлық қауіпке осал нысандарды 
да және басқа нысандарды да қорғай 
алатын лицензия алғандар. Олар – элек-
тронды жүйелер кешенін қолдана отырып 
24 сағат орталықтандырылған мониторинг 
жүргізуге қабілетті компания лар. Ал 
ТҚОН-ға ядролық, радиациялық, био-
логиялық, химиялық, техногенді, рт-
жарылыс қауіпі бар объекттер, мелекеттік 
басқару нысандары, қаржылық-несиелік, 
ақпараттық, телекоммуникациялық 
инфра құрылымдар, адам кп жиналатын 
орындар жатады. Екінші санаттағы 
компаниялар біріншісіне енбей қалған 
нысандарды күзетеді. Олар – құрылыс 
нысандары, жеке тұрғын үйлер, мейрамха-
налар және т.б. Осы ретте бірінші санатта 
генералдар басқаратын «күзет элитасы» 
қызмет етеді. Мемлекет те солармен жұ-
мыс істегенді қолай креді. Ал екінші 
санаттағыларға қойылатын біліктілік 
талаптары тмен болғандықтан, онда 
барушылардың қарасы қалың. Онда 
зейнеткерлер де, әйел адамдар да бар. Кү-
зет қызметіне деген кзқарас осыларға 
қарап қалыптасып отыр», – дейді ол.

Террорлық қауіпке қарсы тұрудың бір 
талабы – оқу-жаттығу кешендерін орта-
лықтандырып, денешынықтыру бойынша 
нормативтік сынақ талаптарын бір стан-
дарт қа түсіру. Ол үшін әр ңірден блек-
блек және республикадан ортақ оқу 
орталығын ашу қажет. «Алмаз Секьюрити» 
ЖШС директоры Артем Люзенің айтуын-
ша, кезінде ктерілген осы мәселенің де 
шешімін таппағаны күзет нарығын 
тығырыққа тіреп отыр. %йткені күзетші-
лерге қойылатын кри терийлерді бірізге 
түсіріп алмай, аталған санаттарға қажетті 
құрамды қалыптастыру қиын. 

«Тағы бір мәселе, қызметкерлердің 
ортақ мәліметтер базасын жасақтау. Бұл, 
әсіресе оққағарларға қатысты. Егер бар-

лық ақпарат бір жерде тұратын болса, әр 
қызметкерден «психдиспансерден, нарко-
логтан анықтама әкел», «қару ұс тауға 
рұқсатың қайда?» деп сұрап отыр майсың. 
Бірден компьютерден тауып ала қоясың. 
Жұмысқа адам іздесең де солай, мәлімет-
тер базасында бос тұрған қыз меткерлерден 
таңдап ала қоясың. Бірақ бұл мәселе кадр 
тұрақсыздығына байланысты шешілмей 
тұр. Сондай-ақ заң бойынша қоғамдық 
кліктерге блінген Bus Lane жолақта-
рымен біздің арнайы белгілері мен жа-
нып-шетін жарық шамдары бар қыз-
меттік клік терімізге жүруге рұқсат етілсе. 
Біз ол жолақты кп ретте шұғыл шақырту-
ларға бара жатқан шақта қолданамыз. 
Бірақ сонда да болса бейнебақылау каме-
ра ларынан айыппұл келіп тұрады. Оны 
шірту үшін қанша босағада бозарып кү-
тіп, қанша табалдырықты тоздыру қажет. 
Кейде айыппұлды тлеп құтылған ды оңай 
кре міз. Осы жерін реттесе», – дейді 
«Сар баз-Күзет» ЖШС құрылтайшысы 
Талғат Сәдуақасов.

Жалпы, еліміздің күзет қызметі нары-
ғы соңғы екі-үш жылдықта тоқырау ке-
зеңін бастан кешіріп жатқаны рас. Бол-
маса, ТМД бойынша кш ілгері дамып 
кеткенімен мақтанған да кездеріміз 
болған. Тіпті, бұл қыз мет «күзет» деген 
ұғым  ның аясынан асып, пери метрлік 
қарауылдауды айтпағанда, қарауына алған 
кә сіпорынның экономикалық қауіп-
сіздігіне де жауап беріп, бух галтериясына 
дейін араласа алатын жағдайға жеткен еді. 
Клікпен келіп тұрған тауарды жүкқұжаты 
бойын ша салыстыра тексеріп, санап шығу 
қызметін де ұсынатын. Керек десеңіз, оқ-
қағар қызметінде әрбір клиенттің жеке 
қауіпсіздігін дербес ай қындайтын нор -
мативті құжаттар жазып шығуға да қабілеті 
жетеді. Ең бастысы, қызмет алу шының 
абсолютті қауіпсіздікті сезіне алғанын 
мақ сат етті. Соңғы жылдарға дейін Ішкі 
істер министрлігі және зге де мемлекеттік 
органдармен арадағы зара байланысы 
те жоғары деңгейде болған еді. Тіпті, 
Қазақстанда күзетшілердің құқықтары 
мен міндеттері полиция қызметкерінің 
құқы ғына жақын. Мұндай артықшылық 
посткеңестік кеңістікте ешбір елде жоқ. 
Мәселен, заңмен қарастырылған жағдай-
ларда күзет қызметкерлері қылмыс жа-
саған немесе әкімшілік құқық бұзған 
адамды ұстауға және з бетінше полиция 
блімшесіне жеткізуге құқы бар. Егер ол 
адамда қару, әлде сол сияқты қауіпті не-
месе тыйым салынған заттар болатын 
болса, киімін тексеріп, алып алуға рұқ сат. 
Ендігі меже осы мүмкіндіктер аясын 
кеңейту еді. Бірақ әзірге шешімін күтер 
мәселе кп. Mділетті Қазақстанның эко-
но  микалық бағдарына бет алған елімізде 
ол меженің де мерзімі туар.

Нұрлан ҚОСАЙ



№2 (4396)
9 �А�ТАР 2023 CЕЙСЕНБІ 5

ДАМУ

ТОСҚАУЫЛ

ҚУАТТЫ ЭКОНОМИКАЛЫҚҚУАТТЫ ЭКОНОМИКАЛЫҚ  
СЕРПІЛІС КҮТІП ТҰРСЕРПІЛІС КҮТІП ТҰР

Соңғы жылдары еліміз біртіндеп �ң  -
деуші �неркәсіпті дамытуға баса назар 
аударуда. Үкімет мәліметіне сүйенсек, 
бүгінде Қазақстанда �ңдеуші �неркәсіп 
к�лемі бойынша кен игеруші �неркәсіпке 
жетті және одан әрі �сім к�рсетуде.

"ңдеуші �неркәсіпте жаңа �ндіріс 
орындарын ұйымдастыру үшін жеңілде -
тілген несиелендіруді қоса алғанда, 600 
миллиард теңгеден астам бюджет қара жаты 
қарастырылған. 2023 жылдың қоры тындысы 
бойынша жалпы құны 1,6 трил лион теңгеге 
жуық шикізаттық емес са ла  ларда 300-ге 
жуық жаңа жоба енгізілді: оның ішінде 800 
миллиард теңгеге жуық сомаға 170 жоба 
�ңдеуші �неркәсіпке тиесілі.

Машина жасау саласын �ндірісті жаң-
ғыртудың нақты драйвері және елдегі 
�неркәсіптің бәсекелестік артықшылығын 
айқындайды. Сонымен қатар ол тұтыну 
нарығының тұрақты жұмыс істеуін әрі 
толтырылуын қамтамасыз етеді және 
саланың технологиялық �зегін дамытудың 
негізі болып табылады. Біз Үкіметпен 
бірлесіп, саланы жаңғырту, оның негізгі 
к�рсеткіштерін, бүкіл �ңдеуші �неркә сіптің 
дамуына машина жасау үлесінің маңызын 
арттыру бойынша бірқатар шара ны жүзеге 
асырудамыз. Біздің мінде тіміз – жоғары 
�ңдеу кластерлерін құру.

Қазақстандағы машина жасаудың біре-
гейлігі оның жан-жақтылығында. "неркәсіп 
37 ішкі секторды қамтиды. Олардың ішінде 
теміржол, ауыл шаруа шылығы, энергетика, 
мұнай-газ, тау-кен металлургия, электро-
техника, к�теріп-тасымалдағыш машина 
жасау, автомобиль жасау, қорғаныс �нер  -
кәсібі және т.б. Салада бір жұмыс орны 
аралас салаларда 8 жұмыс орнын тудырады. 
Қазіргі Қазақ станның машина жасау 
саласында 5 410-нан астам кәсіпорын жұ-
мыс істейді, жұ мыс    шылар саны 120 мыңнан 
астам адам   ды құрайды. 9лемде ең к�п саты-
латын дәл осы машина жасау �німдері. 
9лемдік экспорттың 41%-ын машина жа сау 
�німдері құрайды.

Бүгін машина жасау саласы жоғары 
мультипликативті әсерге ие, �неркәсіптің 
күрделі әртараптандырылған сегменті, ол 
тұтастай алғанда экономиканың басқа 
салаларына тиімді әсер береді және бәсе кеге 
қабілеттілікті арттыруға, эконо ми   ка ның 
күрделенуіне, техникалық прогрес ке және 
халықтың �мір сүру сапасының жал пы 
�суіне ықпал етеді. Біз тек құрамдас б�ліктер 
мен қосалқы б�лшектерді ғана емес, со-
нымен қатар түпкілікті �німді шығарумен 
айналысамыз. Бұл электро воздар, тепло  -
воздар, жүк және жолаушы лар вагондары, 

тракторлар, астық жи найтын комбайндар, 
автомобильдер, мұнай-газ, тау-кен �нер  -
кәсібінің жабдық тары, ЖЭО (жылу электр 
орталықтары) және МАЭС-қа (мемлекеттік 
аймақтық электр стансасына) арналған 
энерге тикалық жабдықтары және т.б.

Мемлекет басшысы 2019 жылғы бірін ші 
Жолдауында отандық �ңдеуші �нер кәсіпті, 
оның ішінде машина жасауды қол дау 
бойынша бірқатар тапсырма берді.

Оларды жүзеге асыру үшін Үкімет ма-
шина жасауды дамытудың 2019-2024 жыл-
дарға арналған Жол картасын, «"неркә-
сіптік саясат туралы» заңды қабылдады, 
Қазақстанның �неркәсіпті дамыту қоры 
құрылды.

Одан б�лек, машина жасаудың бәсе кеге 
қабілеттілігін арттыру, оның ішінде �ңдеуші 
кәсіпорындарды қолже тімді шикізатпен 
қамтамасыз ету бойынша бір қатар шара 
қабылданды.

Машина жасау саласын мемлекеттік 
қолдау шаралары Мемлекет басшысының 
тапсырмасымен әзірленген машина жа-
сауды дамытудың 2019-2024 жылдарға ар-
налған Жол картасын мерзімінен бұрын 
жүзеге асыруға ықпал етті.

Жол картасында 2024 жылдың соңына 
дейін �ндіріс к�лемін 1 триллион теңгеден 
2,6 триллион теңгеге дейін жеткізу міндеті 
қойылған. 2022 жылдың қорытындысы 
бойынша �ндіріс к�лемі 3,1 трлн теңгені 
құрады. Яғни, соңғы 4 жылда �ндіріс к�лемі 
3 есе, ЖҚҚ (жалпы қосылған құн) к�лемі 
2 есе �сіп, 1,5 трлн теңгені құрады, НКИ 

(нақты к�лем индексі) 1,9 есе �сті. Тапсырма 
мерзімінен бұрын орындалды.

Мұндай нәтижелерге Мемлекет бас -
шысының жеке қолдауының арқасында 
жеттік. Сандардан-ақ к�руге болады – 
Қазақстанда жоғары �ндірістерді табысты 
дамыту үшін барлық алғышарт бар. Ма шина 
жасау соның дәлелі. Енді алға қой ған 
мақсатқа жетуді тоқтатпау маңызды.

Қасым-Жомарт Тоқаев сұхбатында 
2029 жылға қарай ұлттық экономиканың 
к�лемін екі есеге ұлғайту толығымен қол 
жеткізуге болатын мақсат екенін атап �тті.

2022 жылғы 29 желтоқсанда Мемлекет 
басшысы Үкіметке машина жасауды да мы-
тудың 2024-2028 жылдарға арналған кешенді 
жоспарын әзірлеуді тапсырған болатын. Ол 
2023 жылдың мамыр айында Машина 
жасаушылардың XI форумында талқыланып, 
бизнестің пікірін ескере отырып, 2023 
жылғы 7 қарашада құжат Үкімет қаулысымен 
бекітілді. Кешенді жоспардың жүзеге асуы 
Президент алға қой ған мақсатты жүзеге 
асыруға айтар    лық   тай ықпал етуде.

Жоспарға 7 бағыт бойынша 79 іс-шара 
енгізілген. Бұл отандық �ндірушілерді қол-
жетімді бағамен шикізатпен қамта   масыз ету, 
басымдықты және қолжетімді қаржылан-
дыруды қамтамасыздандыру, отандық �н-
дірушілерді салықтық жеңіл  дік термен 
ынталандыруды жақсарту, бі лікті кадр -
лармен қамтамасыз ету және ғы лыми-
зерттеу және тәжірибелік-кон структорлық 
жұмыстарды (ҒЗТКЖ) да мыту, машина 
жасау �німдерін �ткізуді ынталандыру, 
техникалық реттеу жүйесін жетілдіру, сала 
секторларына арналған мақсатты қолдау 
шараларын жүзеге асыру.

Кешенді жоспардың нысаналы ин дика   -
торлары – �ндіріс к�лемін 4,5 есеге арт   ты-
руды қамтамасыз ету және атаулы �нім к� -
ле  мін 11,3 трлн теңгеге жеткізу. 2028 жылға 
қарай жалпы қосылған құн 1,3-тен 5,9 трлн 
теңгеге дейін, НКИ (нақ ты к�лем индексі) 
жылына кемінде 10%-ға, экспорт к�лемін 
3 есеге, еңбек �німді   лігін 1,9 есеге, инвес  -
тицияны 1,5 есеге арттыру жоспар лануда.

Мұндай құжат елімізде алғаш рет қа-
былданып отыр. Бұл машина жасау сала сын 
ғана емес, сонымен қатар бүкіл �ң деу ші 
�неркәсіпті одан әрі дамыту үшін маңызды. 
Біз Кешенді жоспарды сәтті және уақытылы 

жүзеге асыру үшін бар күш-жігерімізді 
саламыз.

Отандық машина жасау саласы қар қын-
ды дамып, оң нәтижелер к�рсетуде. Осы -
лайша, 2023 жылдың 11 айында НКИ (нақты 
к�лем индексі) 127%-ды құрады. Машина 
жасау �неркәсібіндегі �ндіріс к�лемі 3,6 трлн 
теңгені құрады. Инвес  тиция к�лемі – 
199 млрд теңге. 2023 жыл дың 9 айында 
экспорт к�лемі 2,8 млрд долларды құрады. 
"ткен жылдың сәйкес кезеңімен салыс-
тырғанда �сім 43%-ды к�рсетті.

Президент сұхбатында Үкімет эконо -
миканы басқарудың тың тәсілдерін қол дана 
алса, ел экономикасының �сімі жай лы 
айтылған жақсы болжамдар ақиқатқа айна-
лады деп баса айтты. Бұл екі негізгі бағыт: 
ауқымды �неркәсіп жобаларын және жүйелі 
реформаларды жүзеге асыру. Бірінші бағыт 
бойынша шетелдік инвести ция тарту мәсе  -
лесі маңызды. Ауқымды инвестициялар 
экономиканы «үдетіп», жаңа �су нүктелерін 
жасай алады. Бүгінде ма шина жасау инвес-
тициялық тартым   дылық бойынша к�шбас-
шы үштіктің бірі. Шетелдік әріп  тестермен 
бірлескен жоба   лардың саны жыл сайын 
артып келеді. Салада General Electric, Al-
stom, Stadler, CLAAS, Siemens, KIA, Daewoo, 
Skoda және т.б. сияқты әлемдік компаниялар 
жұ мыс атқарады. Бұл жерде Қазақстанда 
серпінді инвестициялық жобаларды жүзе ге 
асыру үшін қажетті алғышарттар бар.

Екінші бағыт пен жүйелі реформаларға 
келетін болсақ, Мемлекет басшысының 

айтуынша, реформалар бүкіл экономика 
үшін жаңа «ойын тәртібін» белгілейді. Бұл 
жерде мемлекет пен бизнестің қарым-қа ты-
  насын қайта қарауға мүмкіндік бере тін жаңа 
Салық кодексінің әзірленуін айта кеткен 
ж�н. Президент тезистеріндегі маңызды 
мәселе: инвесторлар үшін қо лай лы жағдай 
жасау мен бюджет кірісінің қажетті деңгейін 
ұстап тұру арасындағы теңгерімнің болуы. 
Яғни, бюджет кірісін ұлғайту және Ұлттық 
қорды сақтап қалу мақсатында бәсекеге 
қабілеттілігі т�мен деуі мүмкін отандық 
кәсіпкерлерді де ұмытпау керек. Қазақ -
станның машина жасаушылар одағы жаңа 
Салық кодексі аясында отандық машина 
жасау кәсіп орын дарына салықтық пре-
ференциялар беру мәселелеріне бастамашы 
болды. Бұл �ндіріс құралдарына есепке 
жатқызу әді сін қолдану арқылы ҚҚС т�леу 
меха  низмін кеңейту және металл бұйым-
дарын импорттау кезінде ҚҚС т�леуді 
кейінге қалдыру. Біз отандық кәсіпорындар 
мен инвесторлар арасындағы бәсекелестік 
жағдайын теңестіруді ойлауымыз керек. 
Қалай болғанда да, �ндірістегі салықтық 
жеңілдіктер құн тізбегі мен қосымша жұ мыс 
орындарын құруға ықпал етеді.

Сондай-ақ Мемлекет басшысының 
тапсыруымен жаңадан ашылған �ндіріс 
орындары 3 жылға дейін салықтан боса-
тылады. «"неркәсіптік саясат туралы» заңды 
іске асыру мақсатында қолданы с тағы 
заңдарға елішілік құндылықты дамыту 
бағдарламаларын бекіту, офтейк келісім-
шарттар жасасу, сондай-ақ �нді руші кә-
сіпорындарды отандық шикізат пен қам-
тамасыз ету бойынша �згерістерді дайындау 
бағытында жұмыстар жүргізі луде. Бұл 
нормалар Мәжілісте қаралуда. Парламент 
заң жобаларын қолдайды деп сенеміз.

Сондай-ақ Мемлекет басшысы бүгінде 
еліміздегі жылу электр орталықтарындағы 
және тұрғын үй-коммуналдық шаруашы   лы-
  ғындағы ахуал мүшкіл екенін айтты. Желі-
лерді жүйелі түрде жаңарту қажет және дәл 
осы жерде инвестиция тарту мен �з �ндірісі-
мізді дамыту мәселесі аса �ткір. Инвести -
цияларды тарту саласындағы мем лекеттік 
қолдау шаралары �ндірісті оқшаулау дәре-
жесін арттыруға байла    нысты болуы керек. 
Жаңа энергия �нді ретін кәсіпорын дарды 
қайта құру және күрделі ж�ндеу жұмыстарын 
жасау үшін Қазақстанда газ және к�мір 
турбиналарын, қазандықтар мен қосалқы 
жабдықтарды �ндіруді жолға қою �те ма-
ңызды. Бұл күрделі, жоғары техно логиялық 
және капи  талды қажет ететін жобалар, 
алайда олар импортқа тәуелділікті айтар -
лықтай т�мендетіп, экономиканың техноло-
гия лық деңгейін арттыруға септігін тигізеді.

Бүгінде әлемдік экономикада техно-
логиялық жарыс қарқын алуда. Бұның бар-
лығы адамзаттың бұрын-соңды ба сында 
болмаған сынақтар мен күрт �зге рістердің 
кезекті дәуіріне аяқ басқанын к�рсетеді. Ал 
осындай маңызды кезеңде Қазақстанның 
қуатты экономикалық серпіліс жасауға 
толық мүмкіндігі бар. "ңдеуші секторды, 
оның ішінде машина жасауды үдемелі 
дамыту Мемлекет бас шы сы жариялаған 
Қазақстанның жаңа экономикалық бағда-
рына жедел к�шуге және алдағы 5 жылда 
ұлттық экономи каның к�лемін екі есеге 
арттыру мақсаты на жетуге мүмкіндік береді. 
«"неркәсіптік революция» деп аталатын 
�ңдеуші сектор ды �згерту оңай шаруа емес, 
бірақ мемле ке тімізге аса қажет. Қазақстанды 
инду ст рия    ландырудың бұл кезеңі �ндірістік 
саясаттың даму тенденцияларын түбегейлі 
�згертеді. Отандық бәсекеге қабілетті �нім 
шығару к�лемін ұлғайту, жаңа �нер кәсіптік 
кәсіпорындар салу, қол даныс тағыларын 
жаңғырту шараларын бірлесіп жүзеге 
асыруға күш салуымыз қажет. Ал капитал 
сыйымдылығы мен жоғары технологиялық 
�ндіріс дұрыс стратегия лық жоспарлауды 
және ең бас тысы Мемлекет басшысы бел-
гілеген мін деттер  ді тиімді жүзеге асыруды 
талап етеді. Мемлекеттің, бизнес қауымдас  -
тықтың, азаматтық қоғамның басын бі рік -
тіру және бірігу қажет. Тек к�птің кү шімен 
ғана экономикасы қуатты ел құра аламыз. 
Машина жасаушылар одағы жос парлы 
міндеттерді атқаруға және жаңа эко номи-
калық бағдарды жүзеге асыруға бар күш-
жігерін салады.

Мейрам ПІШЕМБАЕВ,
Қазақстан машина жасаушылар 

одағының басқарма т�рағасы

Қазіргі Қазақ станның машина жасау 
саласында 5 410-нан астам кәсіпорын жұ мыс 

істейді, жұ мыс    шылар саны 120 мыңнан 
астам адам   ды құрайды. 

Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев Egemen Qazaq stan 
газет іне берген сұхбатында 
елімізді  жаңа экономикалық 
модельге көшіру міндеттерінің 
маңызын ерекше атап өтті. Бұған 
әділ және бәсекеге қабілетті эко-
номикалық жүйе құру, эконо-
миканы әртараптандыру, инфра-
құрылымды жаңарту, бизнесті 
қолдау және инвестиция тарту 
кіреді.

Биыл қаңтар айынан бастап үш ай ішінде банктік шотқа ай 
сайын 100 немесе одан да көп мобильді аударым түскен 
азаматтар кәсіпкер саналады.  Қаржы министрлігі Мемлекеттік 
кірістер комитеті оны декларациялау қажет екенін жария етті. 
Ендеше мемлекет қандай ақша аударымнан бақылауға 
алмақ және тұтынушы заң жүзінде қандай төлем тәсілдерін 
пайдалануға құқылы екенін анықтап көрелік.

2024 жылдан бастап жалпыға 
бірдей декларациялаудың 3-ші кезеңі 
басталды. Енді бизнес �кілдері мен 
олардың жұбайлары, заңды тұлға  лар-
дың басшылары, құрылтайшылар 
(қатысушылар), жеке кәсіпкерлер 
және олардың жұбайлары декларация 
тапсыруға міндетті болады. Бұл �з 
қызме тін уақытша тоқтатқан кәсіп-
керлерге де қатысты.

Комитеттің хабарлауынша, мо-
бильді аударымдарды тексеру заң-
сыз кәсіпкерлік қызметті к�леңкеден 
шығаруға бағытталған. Кейбір кә-
сіпкерлер сатылған тауарлар немесе 
қызметтер үшін т�лемді мобильді ау-
дарым дар арқылы алады. Алайда бұл 

аударымдар кассалық аппараттарды, 
POS-терминалдарды және QR-код-
тарды қолданбай жүргізіледі. 9рине, 
к�п жағдайда кәсіпкер тұтынушыға 
чек бермейді, осылайша оның құқы-
ғын бұзады.

Басты назар аударатын мәселе – 
мемлекет барлық мобилді аударма-
ларды тексермейді. Тек әртүрлі тұлға-
дан үш ай қатарынан ай сайын 
100 немесе одан да к�п мобильді ау-
дарымдар алған тұлғалар ғана, яғни 
кәсіпкерлік қызметтің белгілері 
байқалған жағдайда тексеру жүр-
гізіледі.

Азаматтар арасында туысы мен 
достарына ақша аударуға күмән дан-
ғандар болды. «Жеке тұлғалар бұрын-
ғыдай �здерінің жеке мақсат  тары 
үшін: туыс тарына, достарына, ата-
аналарына, балаларына және басқа 
да �мірлік жағдай ларға байла ныс-
ты мобильді аударымдар жасай және 
қабылдай алады. Бұған қатысты еш-
қан дай шектеу жоқ», – делінген 
хабарламада.

«Т�лемдер және т�лем жүйелері 
ту ра лы» заңның нормаларына сәйкес 
банк кар та сымен, QR т�лемі  мен 
немесе қолма-қол ақ шамен т�л    ем 
тәсілдері қарас тырылған. Сол себепті 
қолма-қол ақшасыз т� лем  дерді 
қабыл   даудан бас тарту заңсыз. Мем -
ле кеттік кірістер комитеті кәсіп кер-
лердің т�лем карточкаларын пайда-
лана отырып т�лем дерді қабыл даудан 
бас тартқаны үшін бірінші рет әкім-
шілік жауап кершілікке тарты  латы-
нын ес кертеді. Ал қайталап бұзған 
жағдайда – 147 680 теңге (40  АЕК) 
к�лемінде айыппұл салынады. 

Егер кәсіпкер тарапынан қолма-
қол ақшасыз т�лемдерді қабылдаудан 
бас тарту фактілеріне тап болса, 
тұтынушылар тұрғылықты жері бо-
йынша мемлекеттік кіріс орган да-
рына жүгінуі қажет.

Комитет �кілдері кассалық ап-
паратты �здерімен бірге алып жүре 
алмай тын жеке тасымалдаушылар да 
кәсіпкер ретінде тіркелуі қажеттігін 
ескерте  ді. «Мұны e-Salyq Business, 
Egov Mobile және кейбір екінші дең-
гейдегі банктердің мобильді қо-
сымшалары арқылы жасауға болады. 
Бұл ретте қолма-қол ақшасыз т�лем-
дерді қабылдау үшін онлайн режи-
мінде кәсіпкер   лік банк шотын аша-
ды. Сол арқылы к�рсетілген қыз мет 
үшін т�лем қабыл  дауға мүмкіндік 
бар. Ол үшін сізге тек смартфон қа-
жет. Кассалық аппараттар мен POS-
терминалдарды алып жүрудің қажеті 
жоқ», – делінген хабарламада.

Сонымен қатар 2024 жылдың 
1 қаңтарынан бастап бизнесті тек-
серуге мораторий аяқталды. Егер са-

лық органы сіз тауар немесе қызмет 
ақысын қолма-қол ақша арқылы 
алып жатыр, фискалды чек бермейді 
немесе салық т�лемейді деп күдік-
тенсе, олар кез келген уақытта ресми 
түрде тексере ала ды. Нәтижесінде, 
қол ма-қол ақшаны жасыру мүмкін 
емес. Оны ерте ме, кеш пе, әйтеуір 
жұм сайсыз. Егер шығыныңыз айлық 
жалақыдан к�п болса, ол ақшаның 
қайдан алғанын түсіндіруге тура 
келеді. 

Ал егер жеке тұлға ретінде салық 
ор гандарына ол ақшаны қайдан алға-
ныңызды түсіндіре алмасаңыз, 10% 
к�леміндегі жеке табыс салығын т�-
лей сіз. Бұл жеңілдетілген режим дегі 

жеке кәсіпкер т�лейтін 3% са лық тан 
к�бі рек. Сонымен қатар сіз кірісіңізді 
жасырған болсаңыз, онда сіз жасы-
рып қалған салық объектісі бойынша 
т�леуге жататын салық со масының 
200 па йызы м�лшерінде және мұндай 
заңбұзушылық қайта ланса, 300 пайыз 
м�лшерінде айып пұл т�леуге мін-
деттелесіз.

«Кәсіпкерлердің, әсіресе микро 
және шағын бизнестің алдында шын 
мәнінде �здерін бизнес ретінде тран-
с формациялау мәселесі тұр және бұл 
таңдауды жақын арада жасау керек, 
�йткені қай жағынан алып қарасақ та 
к�леңкелі немесе тіпті «сұр» аймақта 
жұмыс істеу әлдеқайда қымбатқа тү-
се ді. Бұл ретте салық органдарына да, 
тұтастай алғанда Үкіметке де біздің 
бәріміз оларға қайта сене бастауымыз 
және еліміздің жақсара түсуі мен да-
муына күш салуымыз үшін Үкіметке 
де к�п жұмыс істеу керек», – дейді 
мем лекеттік органдармен байланыс 
ж�ніндегі кеңесші, Парламент Мәжі-
лісі қоғамдық палатасының мүшесі 
Наталья Малярчук.

Оның айтуынша, салық заңнама-
  сындағы �згерістер, оның ішінде 
жалпыға  бірдей декларациялау, мо-
бильді және �зге де банктік аударым-
дарды бақылау немесе барлық қаржы 
ағынының ашықтығы секілді трендті 
кәсіпкерлік қоғамдастық теріс қа-
былдайды. Бірақ бұл маңызды және 
қажетті қадам.

– Ортамерзімді перспективада 
кәсіпкерлер �з бизнесін одан әрі да-
мытуға қатысты шешім қабылдауы 
тиіс: не «таза» айналымға шығады, не 
жабы лады. Себебі кәсіпкерлік ағын-
дарды бақылау және қадағалау жүйесі 
реттеліп, толық жұмыс істей баста-
ған  да кассадан тыс қолма-қол ақша 
айналымы тиімсіз болып қалмақ. 
Бизнесті жүргізу процесі тұрғысынан 
мұндай жағдайда кәсіпорын жұмы-
сын басқаруға кететін шығын дар, 
әрине артады. Мәселен, бухгалтерлік 
есеп қызметтері мен к�птеген ақпа-
раттық жүйеге ақы т�ленеді. Салық 
аударымдарының ұлғаюы бұрын ар-
за нырақ сатылған тауарлар мен қыз-
меттерге бағаның �суіне себеп болуы 
мүмкін, – дейді Наталья Ма лярчук.

Айта кетейік, Қазақстан қаржы-
герлері қауымдастығының мәлімет-
тері бойынша, 2023 жылдың 11 айы-
н ы ң  қ о р ы т ы н д ы с ы  б о й ы н ш а 
қол  ма-қол ақшасыз т�лемдердің 
үле   сі Қазақстанда 86%-ға дейін �с-
кен. Сондай-ақ ата-аналардың 
41,4%-ы �з баласына карта ресімдеген 
және 6 жастан асқан балалар қолма-
қол ақшасыз т�лемдерді жиі пайда-
ланады.

Кəмила ЕРКІН

КӨЛЕҢКЕЛІ
БИЗНЕСКЕ
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Негізінен, бір кездері 68 мың шаршы шақырым аумақты 
алып жатқан Арал теңізінен бүгінгі қалған Кіші Арал 

аумағы 3 300 шаршы шақырымды ғана құрайды. 
Сондықтан �ңір халқы су қоймаларының салынуына 

түбегейлі қарсылық білдіріп отыр.

ЖЕТІСУДАҒЫ 
ЖҮГЕРІ ЖЫРЫ

Шаруалар табыс табуды айтпағанда, 
к�ктемнен бері жұмсаған шығындарын 
қайтара алмай, сан соғып қалды. Техни     ка-
     лары сайлы, қырмандары жайлы ірі шаруа-
  шылықтар амалдап, бітік �скен ал    тын 
дәнді орып, жинап, мүмкіндігінше �ткізіп, 
біразын сақтауға қойса, орташалардың 
к�бінің дәні ашық қырмандарда, одан 
қалса, ашық-шашық қоймаларда қалып, 
уақыт �те келе, к�геріп, шіріп, түкке жара-
май қалуда. Ал техникасы мен қыр-
мандары, қоймалары жоқ ұсақ шару-
ашылықтар ала жаздай т�ккен тердің �теуі 
сияқты болған жайқалған жүгеріні ор-
мастан, алқаптарда қар астында қалдырды. 
Білетіндердің айтуынша, екі облыста 90 
мың гектарға дейін жүгері егі ліп, соның 
жарым-жартысына жуығы да лада қалған. 
Ашық-шашық қырмандар мен аңғал-
саңғал қоймаларда қалып, ші  ріп кеткені 
бар, орылмастан далада қар астында мүлгіп 
тұрғандары бар, мың    даған гектардың ал-
тын дәні ысырап болып жатыр. 90 мың 
гектардың әр гектарынан орташа 10 тонна-
дан �нім жиналады деп есептесек, миллион 
тоннаға жуық  тауға тиісті алтын дәннің 
түкке жарамай қалуы әбден мүмкін. 

Осы бір �кінішті жағдай ж�нінде біздің 
газет те бірнеше рет дабыл қағып, мәселе 
к�терді. Басқа ақпарат құралдары да қалыс 
қалмай, аудан, облыс әкімдіктерінен 
бастап, министрлікке, одан ары Үкіметке 
жеткізуге тырысты. Ақыры, жүге   -
рішілердің жанайқайы жоғарыға жеткен-
дей болды. (ткен аптада Жетісу және 
Алматы облысына келген Ауыл шаруа-
шылығы министрінің орынбасары Азат 
Сұлтанов Талдықорғанда тиісті органдар-
дың жауапты тұлғалары мен диқандардың 
�кілдерін қатыстыра отырып, алқалы 
жиын �ткізді. Жетісу облысы әкімінің 
бірінші орынбасары /лібек Жақанбаев 
жүргізіп отырған жиында ауыл шаруа-
шылығына қатысты, соның ішінде жүгері-
ге байланысты күрделі мәселелердің 
туындау себептері жан-жақты талқылан-
ды. Барлығы ашық айтылды. Ашынған 
фермерлер облыс әкімдігі мен �ңірдегі 
ауыл шаруашылығы саласына жетекшілік 
ететіндердің мәселеге дер кезінде назар 
аудармағаны салдарынан шығынға белше-
лерінен батқандарын, дәл қазіргі бүкіл 
әлемде азық-түлікке қатысты жағдай ба-
рынша ушығып тұрған кезде мыңдаған 

гектар жүгерінің орылмай қалғаны, орыл-
ғанының дені қырмандар мен қоймаларда 
шіріп жатқанын жайып салды. 

«Егер қазан айында жүгеріге ең алғаш 
орақ түскенде қозғалған бағаға қатысты, 
қабылдауға байланысты мәселелерге ден 
қойғанда, жағдай бұлай асқынбас еді. 
Қайта �ңдеу кәсіпорындары сол бастапқы 
кезде-ақ бағаны құбылтып, тым т�мен-
детіп жіберу арқылы шаруалардың құлшы-
нысын құрдымға жіберді. Есептей келе, 
ерте к�ктемнен бастап т�ккен терлерінің 
�темі қайтпайтынын білгендердің салы 
суға кетті. Талай шаруа жер сипап қалды. 
Үлкен шаруашылықтар амалдап, қиын-
дықтан шығар-ау, қолда барынан түгел 
айырылғандар қайтпек? 

Жалпы, біздің облыста ауыл шаруа-
шылығының, оның ішінде егістіктің 
жай-жапсарын жақсы білетін адам қал-
мағандай. Жылды қорытындылаған соң, 
алдағы жылға дайындық барысында қан-
дай дақылдың сұранысқа ие екенін, тиімді 
болатынын зерттеп, зерделеп, шаруа-

шылықтарға ұсыныстарын айтып, жолда-
рын к�рсетсе дұрыс болар еді. /йтпесе, 
қазіргі кезде биыл табысты болған дақыл-
ды келер жылы диқандардың барлығы 
егеді де, күзде �ткізетін жер таппай дал 
болады. Менің ойымша, биыл да сол 
жағдай қайталанады. Жұрттың бәрі май-
бұршаққа немесе қант қызылшасына бет 
бұрып, жүгері азаяды да, күзде аталған екі 
дақылға қатысты проблема туындайды. 
Алдағы кезде �ндіріс пен ғылыми-зерттеу, 
сараптау-болжау қызметтері арасында 
тұрақты байланыс орнату қажет», – дейді 
жеріне жүгері егіп, шығынының жарты-
сын да қайтара алмай жүген Жүрсін Тұра-
баев. 

 «Сол баяғы жаттанды жиын, «жауыр-
ды жаба тоқымдау». Күрделі жағдайдың 
ең бір күрмеулі тұстары қозғалғанымен, 
нақты шешімдер қабылданды дей алмай-
мыз. Уақыт жоғалтып алдық. Бірнеше ай 
�тіп кетті. Қоймаларда жатқан дәннің дені 
к�геріп, шіріп, жарамсыз болып қалды. 
Далада алқаптарда орылмағандарды ама-

лы қалмағандар тиын-тебенге �ткізіп 
жатыр. Жоғары жақтағыларды түсінбей-
міз. Бәрін жаңа естігендей болып отырады. 
Депутаттар да ештеңе шешпейді. (здері 
сайланғанша, к�збен к�ріп жүрген, шешу-
ге к�ңіл б�лмеген проблемаларды енді 
білгендей болатындықтары қайран қалды-
рады», – дейді табан ет, маңдай терлері 
далаға кеткеніне ашынған шаруа адамдар. 

Дегенмен сәл де болса, алға жылжу 
бар. Қалай болғанымен, вице-министр 
келгеннен кейін жүгеріге қатысты сіресіп 
тұрған сең сетіней бастағандай. Жетісу 
облыстық ауыл шаруашылығы басқарма-
сындағылар жанталасып, �здерінің бұған 
дейін де қарап отырмағандарын к�рсеткісі 
келгендей, бірқатар компаниялармен 
жүргізілген келісс�здердің �з нәтижесін 
бер генін сүйіншілеп, мәлімдеді. Бұл қа-
дамдары тура министрдің орынбасарын 
күтіп отырғандай әсер қалдырды.

Облыстық ауыл шаруашылығы бас-
қармасының басшысы Нұрдәулет Кенен-
баев: «Дайындаушы компаниялармен 
жедел түрде жүргізілген келісс�здер ал-
ғашқы нәтижелерін берді. Дүйсенбі, яғни 
биылғы 8 қаңтардан бастап «Іргетас трейд» 
компаниясы жүгері қабылдауды бастай-
ды. 14% ылғалдылықта бағасы – әр тон-
насына 55 000 теңге, 14-20% ыл ғал   ды-
лықта – 41 500 теңге», – деді.

Ал Алматы облысындағы жиында 
Ауыл шаруашылығы вице-министрі Азат 
Сұлтанов, Су ресурстары және ирригация 
вице-министрі Нұрлан Алдамжаров, Се-
нат пен Мәжіліс депутаттары қатыс ты. Бұл 
жиында облыста дәл қазіргі кез де асқы-
нып тұрған жүгеріге байланысты мәселе 
қаралмапты. Ауыл шаруашылығы коопе-
ративтерін құру мәселесі талқыланыпты. 
Соған қарағанда, Алматы облысындағы 
жүгерішілердің жағдайы әзір шешілмейтін 
сыңайлы. 

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы

Алматы және Жетісу облыстарында биыл �сімдік шаруашылы�ы барын-
ша �ркендегені, оны� ішінде егістіктен мол �нім жинал�аны, дәнді да�ылдар 
бойынша екі облыс та бас�аларды� алдынан к�рінгені жабыла айтылып, 
жар�ырата к�рсетілген еді. Біра� сол �ткен жылды� к�зіндегі жиын-терімді 
�орытындылап жат�ан т"ста осы екі облыста�ы ж�герішілерді� ал�аптарда 
жай�алт�ан �німдерін жинауына, са�тап, кептіріп �ткізуіне байланысты 
мәселе к�теріліп, б"�ан дейін бірнеше жыл т"ра�ты болып т"р�ан �абылдау 
ба�асыны� дәл �нім �ткізер ша�та к�рт т�мендеп кеткені �оз�алып, ди�ан-
дар «Табыссыз �аламыз!» деп дабыл �а��ан еді.
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ТЕҢІЗ ТАҒДЫРЫТЕҢІЗ ТАҒДЫРЫ  
ШЕШІЛЕР СӘТШЕШІЛЕР СӘТ

Биылдан бастап Халы�аралы� Арал-
ды �"т�ару �орына т�ра�алы� ету 
�"�ы�ы &аза�стан�а �тті. Негізі, �"-
рамына т�рт мемлекет кіретін атал-
 мыш "йым�а жетекшілік ету әрбір �ш 
жыл сайын ауысып отыратыны бел-
гілі. Жа�а жылды� ал�аш�ы к�нінен 
бастап, елімізді� �"зырына �ткен 
"йымны� алдына �ой�ан сан алуан 
міндеті бар. Соны� ішінде Сыр еліні� 
бас �ай�ысына айнал�ан Арал ��і-
ріні� экологиялы� ахуалын жа�сар-
ту негізгі міндетті� бірі саналады.

Теңіз т�скейін мекендеген бұқараның 
ақжолтай жаңалыққа қуанып, Аралдың 
келешегіне үмітпен қарауы да бекер емес. 
Себебі Орталық Азия мемлекеттері мүше-
  лік ететін Халықаралық қор Арал теңізін 
құтқаруға және �ңірдің эколо    гиялық ахуа-
лын арттыру үшін бірлесе жұмыс атқаруға 
негізделген. Сондай-ақ эколо       гия     лық 
проб       лемаларды шешу мақсатында ма-
ңызды экологиялық және ғылыми-прак-
тикалық бағдарламалар мен бірегей жо-
баларды жүзеге асыруға күш салады.

Бұған дейін аталмыш ұйымға 3 жыл 
бойы Тәжікстан мемлекеті т�рағалық жа  -
сады. Соған орай былтыр Мемлекет бас   -
шысы Қасым-Жомарт Тоқаев Тәжік   стан-
ға арнайы жұмыс сапарымен барып, 
Арал ды құтқару қорының 30 жыл   дығы 
қарсаңында �ткізілген мерейтойлық сам-
ми    тіне қатысқаны мәлім. Осы Аралды 
құтқару қорының құрылтайшы мемлекет 
басшылары кеңесінің отырысында ел 
Президенті ұйым алдында тұрған басым 
міндеттердің басын ашып к�рсеткен еді.

Жалпы, Халықаралық қор құрылғалы 
бері трансшекаралық су ресурстарын 
бірлесіп, пайдалану жолдары басты ныса-
надан түскен емес. Соның негізінде Арал 
теңізі бассейніндегі маңызды мәсе лелерді 
шешуге қордың ықпалы зор деп айтуға 
болады. Алайда жаһандық тоқырауға 
соқтыратын бірқатар сын-қатер мен 
проблема әлі де �з шешімін күтуде. Бұл 
тұрғыда жаһандық климаттық �згерістер 
салдарынан су тапшылығының белең 
алуы, суармалы егістікке су жетпей, қуаң-
шы    лыққа ұласуы Орталық Азияға зор 
қауіп т�ндіріп келеді. 

«Аталмыш ұйымымыз арнайы жарғы 
негізінде 4 мемлекеттен құрылғаны бел-
гілі. Оның ішінде Қазақстан, (збекстан, 
Түрікменстан және Тәжікстан қор құра   -
мы на кіреді. Ал Қырғызстан мемлекеті 
бақылаушы ретінде қатысып жүр. Соған 
орай әр ел 3 жыл сайын кезектесіп осы 
ұйымға т�рағалық жасайды. Бұған дейін 
�ткен саммитте Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев Тәжікстан Прези-
  денті Эмомали Рахмоннан т�рағалықты 
қабылдады. Осылайша, биыл Атқарушы 
комитет елімізге келіп, Астана қаласына 
орналасатын болады. Осы орайда айта 
кететіні, т�рағалық ету құзыреті бізге 
�ткенімен, белгілі себептерге байланысты 
Қазақстан тарапынан әлі қол қойылған 
жоқ. Қазір соның нақты шешімін күтіп 
отырмыз. Президент қол қойса, ұйымға 
мүше мемлекеттермен белсенді жұмыс 
бастауға дайынбыз. Алға қойған мақсат-
міндеттерді жүзеге асыруда бірлесе қоян-

қолтық жұмыс істейтін боламыз», – дейді 
бұл жайында Аралды құтқару қорының 
атқарушы дирекциясы директорының 
орынбасары Зәуреш /лімбетова.

Жалпы, бұған дейін Президент ұйым-
ның алдында тұрған міндеттер мен ұсы-
ныстарын шегелеп берген болатын. Бұл 
тұрғыда ең алдымен Халықаралық қор     дың 
ұйымдық құрылымы мен шарт тық-құ-
қықтық базасын жетілдіру процесін же-
делдете аяқтауды ұсынды. Соның ішін де 
қордың басқармасы және Атқарушы 
комитетінің �кілеттілігі мен жауапкер -
шілігін кеңейту қажеттігін ерекше атап 
�тті. Сонымен қатар мемле   кетаралық су 
шаруашылығын үйлестіретін комиссияны 
мемлекетаралық су-энергетикалық ко-

мис сия ретінде қайта құрылымдауды 
тапсырды. Сол сияқты Орталық Азия ел -
де    рі арасында ынтымақтастықты ны ғайту 
мақсатында Арал теңізі бассей ніндегі су 
ресурстарын есепке алатын, мониторинг 
жүргізетін бірыңғай авто маттандырылған 
жүйені енгізу бойынша жұмыс жоспарын 
даярлауды ұсынған еді.

«Президентіміз �ткен саммитте Арал 
мәселесін кеңінен қаузады. Соңғы жыл   -
дары әлем халқы жаһандық климаттық 
жылынудың қаупін сезіне бастады. Соның 
ішінде Арал проблемасын шешу кезек 
күттірмейтін мәселеге айналып тұр. Қазір-
  гі уақытта негізгі мақсат – «Саратс» жоба-
  сы    ның екінші кезеңін аяқтау. Бүгінде 
атал   мыш жобаның сараптамалық қоры  -
тындысының соңғы нәтижесі шығып жа -
тыр. Бұл жұмыстар жуырда қүрылған Су 
ресурстары және ирригация министр  -
лігінің тікелей бақылауында тұр. Осы 

процедуралық жұмыстар сәтті жүргізілсе, 
дүниежүзілік банктің қарауына ұсынатын 
боламыз. Оның ішінде жобаның бірінші 
кезеңінде жіберілген қателіктерді ескере 
отырып, Арал теңізі мәселесін шешуге бел 
буып отырмыз. Сонымен қатар теңіздің 
табанын к�галдандыруға байланысты 
ауқымды шаруа бар. Бұл жайында Пре  зи-
дентіміз де пәрмен берді. Сол сияқ  ты 
климаттық �згерістерді еңсеру, жасыл 
белдеу жасау сынды к�птеген тапсырмалар 
жүзеге асырылатын болады», – дейді Зәу-
 реш Жансұлтанқызы.

Негізінен, Қазақстан Президенті үш 
жыл бойына т�рағалық ететін ұйымнан 
Арал халқының күтері к�п. Соның ішінде 
Кіші Арал теңізінің келешегіне сенімі 
жоғала бастаған бұқараның соңғы үміті 
осы алдағы үш жылға артылып тұр. Бұл 
тұрғыда Арал трагедиясын еңсеру үшін 
теңізге су әкелумен шектелмей, экология-
лық апат аймағын мекен еткен жамағаттың 
әлеуметтік жағдайын жақсарту, оның 
ішінде теңіз жағасындағы Арал қаласы 
мен аудан тұрғындарына қолдау к�рсетуге 
бетбұрыс жасалса деген тілектері бар. 

«Қазір Арал �ңіріне қолдау қажет. 
Теңіздің келешек тағдыры тұмшаланып 
тұр. /лем деңгейінде экологиялық аймақ-
 қа қыруар қаржы құйылғанымен, атқа -
рылған жұмыстардың нәтижесі к�ңіл 
қуантар емес. К�лдей уәделер ден халық 
тойып бітті. Саннан сапаға к� ше тін сәт 
келді. Елдің ертеңін ойлап, ірге   лі істерге 
бетбұрыс жасалуы тиіс. Халықтың басты 
талабы – осы. Бұл жерде сыбайластықтың 
құрбаны болған «Са ратс» жобасын 
Астанадағы LRT құры  лысымен салыс-
тыруға болады. Сондықтан теңіз тағдыры 
үшін маңызы зор «Саратс» жобасының 
екінші кезеңін жүргізуде жауапкершілік 
жүгін жеңілдетуге болмай  ды. Қайбір 
жылдары аталмыш ұйымға (збекстан 
мемлекеті т�рағалық еткен кезеңде үлкен 
іс жасалғанын атап �ткен абзал. Бұл 
тұрғыда Біріккен Ұлттар Ұйы  мы тара-
пынан «Арал �ңірі эколо  гиялық ин но-
вация және технологиялар аймағы» деп 
жарияланғанын қаперге салсақ болады. 
Ендігі кезекте Халықаралық ұйым ды 
басқаруды қолға алған Қазақстан тара-
пынан БҰҰ-ның бастамасын қолдап, 
аталмыш қарар негізінде Халықаралық 

норма (конвенция, хартия, пакт) қа был-
дап, оны жүйелі түрде жүзеге асыруы 
тиіс», – деп �з ойымен б�лісті қоғам 
белсендісі Нұртуған Тұржанов.

Теңіз жанашырының пікіріне сәйкес, 
бұған дейін Президент Париж климат    тық 
келісімі бойынша «Жасыл эко    номика» 
бағытында іс-шаралар атқарылатынын 
ашық түрде жария еткені мәлім. Соның 
негізінде Арал �ңірінде күн, жел, сутегі, 
энергия к�здерін игеруде экологиялық 
инновация мен техноло    гияларды дамыту 
мүмкіндігін ашуы тиіс деп есептейді. 

Теңіз тағдырын түбегейлі шешу үшін 
алдымен Арал қаласында БҰҰ-ның бақы    -
лауымен «Экологиялық иннова     циялар 
және технологиялар» институты ашылып, 
соның негізінде кемі 150 гектар жерге күн 
немесе жел энергиясы к�зін салу ісі жүзеге 
асырылуға тиіс. Бұл қа дам бірінші кезекте 
халықты жұмыспен қамтумен қатар, Арал                -
дағы қазба бай лықтарын игеруге жол ашады 
деп санай  ды. Ал теңіз мәселесіне орай су 
жеткізу жобасы жүйеленіп, тиімді әдіспен 
50 млн текше шақырым су жинау  ға қол 
жеткізу қажет. Сонымен қатар жаңа техно  -
логия ретінде әлемнің 80-нен астам елдері 
пай  даланып отырған «жаңбыр жауғызу тех-
 нологиясын» экологиялық ай  мақ        та тәжі-
рибеге енгізу қажеттілігі туын   дап тұр. Теңіз 
жанашырлары �ңірде эколо  гиялық ахуалды 
еңсеруде осы сынды ат  қа      рылар жұмыс    -
тардың ауқымдылығын алға тар  тып, ұсы  -
ныс-пікірлерін жеткізіп отыр.

«Соңғы 3-4 жыл Арал �ңірі үшін �те 
қолайсыз кезең болды. /лемде к�лемі ж�-
 ні    нен т�ртінші орында болған Арал теңізі 
құрғап кетті. Қазақстан сол   түстік теңіз 
жағалауын б�геп, Кіші Арал теңізін сақтап 
қалуға мүмкіндік алды. Алайда осы кезге 
дейін 27 млрд шаршы метр су айдыны 
үштен бір б�лі гінен айыры    лып қалды. Су 
тұздылығы ар  тып, балық     тың �суіне қо -
лайсыздық туғыз    ды. (ңір жұрты жұтқа 
ұрынды. Кіші Арал теңізіне су тек Сыр-
дария �зенінен ғана түсетіні белгілі. Ал 
бұл су м�лшері сәуір айынан та      мыз аяғына 
дейін күріш пен мақ  та шаруа  шы лығына 
пайдаланы     латын   дықтан жылдан жылға 
азайып келе ді. Ал күзгі айлардағы келетін 
су Шар   дара мен К�к    сарай су қой маларын 
толтыруға ба    ғыт     талады. Науқан аяқталған 
сәтте мұз құр    сап, Арал �з суын ала алмай 

қалып жүр. Осын     дай қиындықты бастан 
�ткеріп жат қан кезеңде �зімізге 9 жылда 
бір келе тін басқару құқығын оңтайлы 
пайдаланып, тығырықтан шығудың тиімді 
тетіктерін табуымыз қажет», – дейді «Тұ-
ран ойпаты Арал теңізі» қоғамдық бір-
лестігінің ат қа рушы директоры Ай жарық 
Ералиев. 

Оның с�зінше, Душанбе саммитінің 
шешімімен Аралға Достық каналынан су 
б�ліну жоспарланғаны белгілі. Яғни, 
ұйым         ға мүше мемлекеттер тарапынан 
Арал теңізін бірлесе толтыруға келісім жа-
 сал   ғаны к�пке мәлім. Осы уағдаластық 
негізінде Аралға алдағы 1 сәуірге дейін 
белгіленген м�лшерде су к�лемі келуі тиіс. 
Бұл бастама жүйелі түрде жүзеге асырылса, 
теңіздің құрғаған табанына тамшы тамар 
еді деген пікірде.

«Рас, биыл қыс қатал мінез танытқан 
жоқ. Қазір Қызылорда маңында мұз бұзы-
лып, судың жайылып жатқандығы туралы 
хабар келіп жатыр. Т�менгі жақта мұздың 
пай   да болуы салдарынан Ш�мішк�лге 
Ардана каналы арқылы су түскені туралы 
ақ  парат жетті. Дарияда әр жерде сең жү-
ріп, мұз буып тұр. /зірге Кіші Арал теңі-
зінде мұз жоқ, алайда түсіп жатқан су 
м�л   шері 60-70 м3/с шамасында деген 
дерек бар. Дәл қазір әр су реттегішті (ги д-
роузель) бақылай отырып, уәде етіл  ген 
суымызды алуға мүмкіндік туып тұр. 
Алдағы сәуірден егістік жұмыстары баста-
  лып, дария жабылады. Ол уақытта тіпті 
бізге жіберілетін мол судың толықтай 
Арал    ға жетіп үлгеретініне күмән басым. 
Қазіргі уақытта осындай мәселелер т�ңі -
регінде Қызылорда су шаруашы    лығы на 
хат жолдап, жауабын күтіп отырмыз. Те-
ңіз ге су жіберу жұмысын уақыт жоғалтпай, 
жедел жүргізу қажет», – дейді бірлестіктің 
атқарушы директоры.

Қырғызстанның таулы аймақта  рынан 
басталып, (збекстан, Тәжікстан арқылы 
Арал  ға жететін Сырдария �зенінің суы 
мол емес. Сондықтан Сыр бойына есепсіз 
су қойма ларын салудың қажеттілігі жоқ 
деп есеп   тейді. (йткені әр тамшы суы 
алтыннан ардақты болып тұрған уақытта 
әрбір са  лын ған су қоймасының салдары-
нан тір   ші     лік нәрі жеткілікті деңгейде 
теңізге құ   йыл майды. Мұның соңы су мар-
жаны  ның тапшылығына соқтырады деп 
есеп тейді. 

Негізінен, бір кездері 68 мың шаршы 
шақырым аумақты алып жатқан Арал 
теңізінен бүгінгі қалған Кіші Арал аумағы 
3 300 шаршы шақырымды ғана құрайды. 
Сондықтан �ңір халқы су қоймаларының 
салынуына түбегейлі қарсылық білдіріп 
отыр.

Ал халық зор үмітпен күткен САРАТС-2 
жобасының соңы сиыр  құйым   шақтанып 
тұр. Бұл туралы �ңір тұрғында  ры Ха-
лықаралық Аралды құтқару қоры еш-
қандай мәлімет бермей тұрғанын алға 
тартады. 

Қоғамдық бірлестік бұған дейін «2020-
2023–Арал �ңірін дамыту стратегиясы» 
бағдарламасын әзірлеп, �ткізген іс-шара 
қарарларын Үкімет назарына ұсынғанын 
тілге тиек етті. Ен   д і гі кезекте Халықара-
лық Аралды құт  қару қоры дирекциясымен, 
Үкіметпен бірлесіп жұмыс істеуге ниетті 
екендігін жеткізді. 

Қорыта айтқанда, теңіз тағдыры тол-
ғандырған жұрт Арал �ңірінің эколо-
гиялық ахуалын еңсеру үшін тек суды 
бақылау жеткіліксіз деген пікірде. Теңізді 
�лкеде Үкіметтің назарын аударар лық 
�зге де күрмеуі қиын қордаланған мәселе-
лер шаш-етектен.

Сондықтан үш жылға еліміздің құзы-
рына берілген Халықаралық Аралды құт-
қару қорының жоспарлы жұмысынан зор 
үміт күтетінін жасырмайды.

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы
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АГРАРЛЫҚ КАРТАНЫҢ АГРАРЛЫҚ КАРТАНЫҢ 
АРТЫҚШЫЛЫҒЫ КӨПАРТЫҚШЫЛЫҒЫ КӨП

«Ілияс Жансүгіров атындағы Жетісу университеті» коммерциялық емес акционерлік қоғамы 
ішкі аудит қызметінің аудиторы бос қызмет орнына конкурс жариялайды. 

Біліктілік талаптары:
1. Экономика және қаржы және/немесе бухгалтерлік есеп және аудит, және/немесе қаржылық 

менеджмент және/немесе қаржы және кредит салаларындағы жоғары кәсіптік білім;
2. Аудит және/немесе бухгалтерлік есеп және/немесе қаржы саласындағы жұмыс тәжірибесі 

– кемінде үш жыл;
3. Қазақстан Республикасының, оның ішінде аудиторлық қызмет, бухгалтерлік есеп және салық 

салу мәселелері ж)ніндегі нормативтік құқықтық актілерін білу;
4. Қазақстан Республикасының заңдарына сәйкес алынған «аудитор» біліктілік куәлігінің 

болуы.
Конкурсқа қатысу үшін қажетті құжаттар:
1. Басқарма Т)рағасы – Ректордың атына жазылған )тініш;
2. Кадр есебі ж)ніндегі жеке іс парағы, )мірбаян;
3. Жоғарыда к)рсетілген біліктілік талаптарына сәйкес жоғары білім туралы дипломдарының 

және «аудитор» куәлігінің нотариалды расталған к)шірмелері;
4. Мінездеме; 
5. Қазақстан Республикасы Бас прокуратурасының Құқықтық статистика және арнайы есепке 

алу ж)ніндегі комитетінің есептері бойынша тұлғаның қылмыстық құқықбұзушылық жасауы 
туралы мәліметтердің болуы не болмауы туралы анықтама.

6. № 075 медициналық анықтама.
7. Тіркеуде тұрмайтыны туралы наркологиялық және психоневрологиялық ұйымдардан 

анықтама. 

Құжаттар тапсыру мерзімі: хабарландыру жарияланған күннен бастап 10 күн. 
Құжаттарды мына мекенжайға тапсыру керек: 
Талдықорған қаласы,
Жансүгіров к., 187а,
І. Жансүгіров атындағы ЖУ
Персоналды басқару б(лімі, 
тел. 8(7282)22-00-51

«Отын және жанар-жағармай материалдары (керосин, технологиялық жабдыққа арналған 
жағармайлар және гидравликалық майлар, пластикалық майлаулар, суспензиялар, қоспалар мен 
тығыздауыш пасталар)» тауарын сатып алу бойынша қайта ашық тендердің нәтижелері туралы 

хабарландыру 

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Отын және жанар-жағармай материалдары (керосин, 
технологиялық жабдыққа арналған жағармайлар және гидравликалық майлар, пластикалық 
майлаулар, суспензиялар, қоспалар мен тығыздауыш пасталар)» тауарын сатып алу бойынша 
қайта ашық тендер )ткізілмеді деп танылды. 

Қосымша ақпарат пен анықтаманы + 7 (727) 393-02-04 телефоны арқылы алуға болады.

 
Объявление о результатах повторного открытого тендера по закупке товара «Топливо и 

горюче-смазочные материалы (керосины, масла смазочные и гидравлические для 
технологического оборудования, смазки пластичные, суспензии, присадки и уплотнительные 

пасты)»

ТОО «Азиатский Газопровод», признает повторный открытый тендер по закупке товара 
«Топливо и горюче-смазочные материалы (керосины, масла смазочные и гидравлические для 
технологического оборудования, смазки пластичные, суспензии, присадки и уплотнительные 
пасты)» - несостоявшимся. 

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-02-04. 

«ТЭГ үшін ҮҚК аккумулятор батареяларын сатып алу» тауарларын сатып алу бойынша 
қайта ашық тендердің қорытындылары туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС Лот №2 бойынша «ТЭГ үшін ҮҚК аккумулятор батареяларын 
сатып алу» тауарларын сатып алу бойынша Қазақстан Республикасы, Астана қаласы, Есіл 
ауданы, Керей Жәнібек хандар к)шесі, 15 үй, мекенжайында орналасқан, БСН 151240005842, 
«Болашақ Астана Инвест» ЖШС жеңімпаз болып танылды. 

Қосымша ақпарат пен анықтаманы + 7 (727) 393-04-50 телефоны арқылы алуға болады.

Объявление об итогах повторного открытого тендера по закупке товара «Приобретение 
аккумуляторных батарей ИБП для ТЭГ»

ТОО «Азиатский Газопровод» признает победителем тендера по закупке товаров «Приобретение 
аккумуляторных батарей ИБП для ТЭГ» по лоту №2 на основании наименьшей цены ТОО 
«Болашак Астана Инвест» Республика Казахстан, город Астана, район Есиль, улица Керей 
Жәнібек хандар, дом 15, 46, БИН 151240005842.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-04-50. 

Талай жыршы мен а�ынны� жырына 
ар�ау болып, жер жәннаты атан!ан 
Бурабайда жылды� со�ы аса мазасыз 
болды. Бір жа!ынан �ысты� к'зі 
�ырауда жылу ж*йесі б+зылуыны� 
салдарынан *йлері азынап �атты 
жаураса, екіншіден еліміздегі ерекше 
�ор!алатын +лтты� парктерге кіру 
а�ысы жыл басынан к'терілгені �алы� 
ж+ртты� шымбайына �атты батты.

Жергілікті атқарушы билік )кілдері 
парк аумағында жұмыс істейтін нысандардың, 
сондай-ақ осы нысандарда жұмыс істейтін 
адамдардың ресми түрде терминалдан 
)ткені үшін ақы т)леуден босатылғанын 
жария еткен еді. Бірақ іс жүзінде тұрғындар 
күнделікті жұмысқа барып-қайтқаны үшін 
де қаңтардың басынан қалтасының қағылып 
жатқанын айтып шыр-пыр болуда. 

«Даудың басы – Дайрабайдың к)к 
сиыры...» демекші, 2024 жылдың 1 қаң-
тарынан бастап еліміздің аумағындағы 
Ұлттық парктердің аумағына кіру ақысы 
қым баттаған. Бұл Салық кодексінің 
591-бабына )згерістер енгізілуінің нәтижесі 
болатын. Оған сәйкес мемлекет ерекше 
қорғалатын аумақтарға жеке адамдармен 
қатар авток)ліктерден де кіру т)лемін алуға 
шешім қабылдаған-ды. Бұл заңға бурабайлық 
тұрғындар наразылық білдіріп, петиция 
жариялаған. Оған жергілікті ат қару шы 
органның «Бурабай» МҰТП аума ғындағы 
елді мекен азаматтары мен осында жұмыс 
істейтіндердің мәселесі оңынан шешілетінін 
жария еткенін жазғанбыз. 

Бурабайлық тұрғандар )з елі, )з жерінде 
тұрып м)лдіреген сұлу к)лі мен қарағайлы-
қайыңды орманына, Жұмбақтас пен 
Оқжетпесіне ақысыз )те алмай қалғанына 
алаңдайды. Расында да, жаңадан енгізілген 
)згерістерге сәйкес тек ерекше қорғалатын 
аймақтан басқа елді мекендердің бәрі де 
терминал арқылы шлагбаумнан )ткенде 
ақы т)лейді. Ақы т)леушілердің қатарына, 
тіпті тиіп тұрған Бурабай, Оқжетпес, 
Зеленый Бор, Қотырк)л, Ақылбай сияқты 
елді мекен тұрғындары да кіріп кеткен. 
Олардың кейбірі тіпті жұмысқа барып 
келген кезде де терминалдан )ткенде әр 
тәулік сайын 1 110 теңгеден ақы т)леуге 
мәжбүр болатынын ашына жеткізді. 

«Мен )зім осы Бурабай кентінің )зінде 
тұрамын. Күн сайын терминалдан )ткенім 

үшін шот келіп тұр. Sр тәулік сайын 1 110 
теңге сомасында т)леймін. Сонда бір айда 
мен 30-35 мың теңге т)леуге тиісті екенмін. 
Одан да мен бұл соманы К)кшетауда оқуда 
жүрген баламның пәтеріне т)лер едім. Біз 
)з үйімізде, )з жерімізде тұрып, ақы т)леп 
жүргеніміз ақылға сыймайды. Мәселен, 
осы жазда үйдің жанындағы орманнан 
саңырауқұлақ, жидек тергенім үшін ақы 
алмақ болды. Яғни, енді біз ең жақын 
орманға да кіре алмай, тегін болған жағажайға 
да бара алмайтын болдық. Ал қазіргі істеп 
отырғандары мүлдем бассыздық. Біз мұны 
жай қалдырмаймыз деп шештік. Sкімдіктен 
жиналысқа рұқсат алып, жергілікті тұрғындар 
20 қаңтар күні бейбіт жиналыс )ткізуге 
шешім қабылдадық. Бұл болып жатқан 
жағдай Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың құлағына жетуі керек. Sділдік 
болуы керек. Халық онсыз да жұғымсыз 
ғана жалақы алып отыр. Оның осынша 
б)лігін қалай салық етіп т)лемек? 
Мемлекеттік қызметшілер т)лемнен 
босатылады екен деген сыбыс естідік. Сонда 

басқа халық адам емес пе? – дейді жергілікті 
белсенді тұрғын Сабыржан Ағыбаев. 

Бурабай ауданы әкімдігі түйткілді 
мәселеге пікір білдіріп, ерекше қорғалатын 
аумаққа кіретін тұрғындардың терминалдан 
ақы т)леуден босатылғанын атап )тіп, 
қандай санаттарға ақы т)леу қарастырыл-
ғанын жеткізді. 

«2023 жылғы 5 қаңтарда Aikyn.kz-те 
жарияланған мақалаға орай Бурабай 
ауданының әкімдігі хабарлайды, Қазақстан 
Республикасының 2022 жылғы 21 жел-
тоқсандағы (№165-VII) заңы аясында 
Салық кодексінің 591-бабына мемлекеттік 
ұлттық парк аумағы к)лік құралдарын 
кіргізгені үшін алым алу мәселесі бойынша 
толықтыру енгізілген болатын. Осыған 
орай, 2024 жылдың 1 қаңтарынан бастап 
еліміздегі ерекше қорғалатын табиғи 
аумақтарға кіруге жаңа т)лем ставкалары 
бекітілді.

2024 жылға арналған алым м(лшері:
– жаяу жүргінші – 0,1 АЕК (369 теңге);
– мотоцикл, мопед, квадроцикл үшін 

– 0,2 АЕК (738 теңге);

– жеңіл авток)лік – 0,3 АЕК (1 108 
теңге);

– сыйымдылығы 16 орынға дейінгі 
шағын автобус пен жүк к)лігі – 1 АЕК 
(3 692 теңге);

– 32 орынға дейінгі автобустар – 2 АЕК 
(7 384 теңге);

– 32-ден астам орындық автобус – 
3 АЕК (11 076 теңге).

Ерекше қорғалатын табиғи аумақтарда 
орналасқан елді мекендерде тұратын және/
немесе сол жерде орналасқан саяжайлары 
бар жеке тұлғалар т)лемнен босатылады.

Ұлттық парк аумағынан тыс орналасқан 
елді мекендерінің халқы жалпы негізде ақы 
т)леуге міндетті, бұл талап ұлттық паркпен 
іргелес жерлердегі тұратындарға да қатысты», 
– деді Бурабай ауданы әкімінің орынбасары 
Жангелді Т)легенов.

Аудан әкімдігінің мәліметінше, ерекше 
қорғалатын аумақта жұмыс істейтін 
азаматтарды ақыдан босату үшін қазір 66 
туристік және басқа да нысанда қызмет 
ететін 1 500 адамның т)лқұжат мәліметтері 
мен авток)ліктерінің н)мірлері тіркеуге 
алынып, арнайы рұқсат әзірленіп жатыр. 
Ал осы уақытқа дейін т)лем жасалған 
жағдайда олар қайтадан сол азаматтарға 
қайтарылмақ.  

Ақмола облысы әкімдігінің ресми 
таратқан мәліметіне сенсек, жергілікті 
тұрғындарға Бурабай мемлекеттік ұлттық 
паркінің аумағына кіруге рұқсат берілген. 
Мұндай шешім ұлттық парк аумағына 
кіруге жергілікті тұрғындармен т)лем 
жүргізу мәселесі т)ңірегінде болған жиында 
қабылданған. Жиынға облыс әкімі Марат 
Ахметжанов т)рағалық еткен. 

– Бурабай мемлекеттік табиғи ұлттық 
паркінің ерекше қорғалатын табиғи аумағына 
кіруге т)лем ж)нінде Салық кодексінің 
590-бабының 3-тармағына сәйкес ерекше 
қорғалатын табиғи аумақ шекарасында 
елді мекендерде тұратын немесе саяжайлары 
бар жеке тұлғалар т)лем жасамайды, – деді 
Ақмола облысы Мемлекеттік кірістер 
департаментінің басшысы Дулат Нұрмолдин. 

Облыс әкімдігі таратқан мәлімет 
бойынша, ұлттық парк шекарасында тұратын 
500-ден астам тұрғын парк аумағына кіру 
т)лемінен босатылған. 

Бұқаралық ақпарат құралдарына пікір 
білдірген Ақмола облысының Балалар мен 
жастар туризмі республикалық ассоциация-
сының т)рағасы Қайрат Сұлтанов ерекше 
қорғалатын аумақтарға авток)ліктердің 
кіру т)лемінің артуы екі еселенген салық 
деп санайтынын жеткізді.

– Біз жеке тұлғаның ұлттық паркте 
болғаны үшін әрбір күні үшін ғана т)лем 
жасадық. Ал енді авток)лік үшін де т)лем 
жүргізетін болдық. Бірақ жоғарыда аталған 
түзетулерде арнайы техникалар, )рт с)ндіру 
к)ліктері, жедел жәрдем жайлы ештеңе де 
айтылмаған, – дейді Қайрат Сұлтанов.

Оның айтуынша, ұлттық парк аумағында 
жұмыс істейтін адамдар үшін жеңілдіктер 
жазылмаған. 

– Sлемдік тәжірибеге сәйкес, ерекше 
қорғалатын аумақта тек ластану к)зінен 
ғана ақы алынады. Ал бізде бәрі басқаша. 
Мәселен, Бурабай курорттық аймағында 
орналасқан «Балдәурен» балалар лагері 
2019 жылы ғана 52 миллион теңге салық 
т)леген. Бұдан б)лек, туризммен айналыса-
тын жұмыс берушілердің құқықтары 
қорғалмаған. Жасырын схемалар арқылы 
шын мәнінде жұмыс істейтін адамдар мен 
туристердің нақты саны жасырылады. 
Яғни, ешкім де «ауа үшін т)лем» делінетін 
салық т)легісі келмейді. Мүдделі министрлік-
тер салық т)леушінің мәдениетін, заңды-
лықтың сәнін келтіруі тиіс қой. Бұл )згерістер 
«Атамекен» ұлттық палатасының келісімінсіз 
)ткен сияқты. Zйткені бизнес туризм сала-
сын қорғауға алады, – дейді Қайрат Сұлтанов. 

Тақырыпты зерттеу барысында тарифтің 
)згертіліп, парктер аумағына кірудің ақылы 
болуына байланысты 20 қаңтарға Бурабайда 
бейбіт жиын ұйымдастыру жоспарланғанын 
естідік. Бұл жиында да мәселе ұлттық паркке 
кірудің ақылы болуы мәселесі күн тәртібіне 
енбек. Қалай дегенмен де түйткілді мәселенің 
түйіні әлі тарқатылған жоқ. 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы 

ТҰРҒЫНДАРДЫ ТҰРҒЫНДАРДЫ 
ТОНАҒАН ТЕРМИНАЛ ТОНАҒАН ТЕРМИНАЛ 

�аза�станны� батысы мен 
шы!ысы арасы 3 мы� ша�ырым!а 
жуы�. Таби!и-климатты� жа!дайлар 
әрт*рлі бол!анды�тан елімізде 
айма�тарды� ауыл шаруашылы!ы 
саласы біржа�ты мамандануда 
жер алша�ты!ы 'зіні� кері әсерін 
тигізетіні та!ы бар. Осы орайда 
аграрлы� картаны� ма�ызы 
айтарлы�тай зор болма�.

Бердібек ҚАБАЙ

Алдымен «аграрлық карта дегеніміз 
не?» деген сауалға тоқталып алсақ.   
Ауыл шаруашылығының картасы де-
геніміз – саланың даму жағдайлары 
мен факторларын сипаттайтын гео-
графия лық карталар. Олардың негізгі 
мақсаты – ең алдымен жерді дұрыс 
пайдалануға к)мектесу. Қажетті 
жағдайларға қарай картаның мазмұны 
да әртүрлі болып келеді. Осыған 
байланысты  оларды екі үлкен топқа 
б)луге болады: біріншісіне жер қорлары 
мен жер пайдалану карталары, ауыл 
шаруашылығының материалдық-
техникалық базасы мен еңбек ресурстары 
кірсе, карталардың екінші тобы ауыл 
шаруашылығы салаларының карта-
ларынан тұрады. Мұнда егін және мал 
шаруашылығы мен ауыл шаруашылығын 
аудандастыру мүмкіндіктері енгізіледі.

Осыған дейін еліміздің ауыл шаруа-
шылығы саласының мамандары мен 
эксперттері ElDala.kz командасымен 
бірлесе отырып, Қазақстанның АZК 
инфографиялық анықтамалығын 
шығарған болатын. Бұл басылымда 
елдің аграрлық секторының 2021 жылғы 
статистикалық мәліметтері толығымен 
енгізілген болатын. Ал 2022 жылдың 
маусымда  Expo Group, «ЕуроХим» 
және KAZSEEDS отандық компания-
лары бірлесіп, екінші инфобук шыққан. 
Анықтамалық ақысыз және жобаның 
электронды нұсқасы да шаруалар үшін 
қолжетімді болып отыр.

«Қазақстандық АZК-де жұмыс 
істейтін мамандар үшін мұнда ауыл 
шаруашылығы салалары – )сімдік 
шаруашылығы, мал шаруашылығы, 
сауда, қайта )ңдеу бойынша барлық 
ресми деректер жүйеленген. Сонымен 
қатар деректер инфографика түрінде 
ұсынылып отыр. Бұл ақпараттық 
анықтамалықты қолдануды барынша 
жеңілдетері с)зсіз. Еліміздің ауыл 
шаруашылығы саласы бойынша нарыққа 
енді ғана кіріп отырған инфобук елдің 
агро)неркәсіптік кешені туралы жалпы 
деректерді тез және оңай алуға мүмкіндік 
береді», – дейді Қазақстанның аграрлық 
картасының негізін қалаушылардың 
бірі,  Eldala.kz компаниясының басшысы 
Сергей Буянов. 

Ең бастысы, құжаттан үш тілде 
ақпарат алуға мүмкіндік бар.  

Анықтамалық Қазақстанның АZК 
негізгі бағыттарының нәтижелері бар 
инфографикалық 44 беттен тұрады. 
Атап айтқанда, агросектордың маусым-
дық қорытындылары, ауыл шаруа-
шылығы )ндірісінің к)рсеткіштері, 
жер қоры, экспорттардың қоры т.б. 
Одан б)лек, )сімдік шаруашылығы, 
мал шаруашылығы, қайта )ңдеу 
)неркәсібі, инфрақұрылым, қызметтер 
мен қаржы саласына байланысты 
ақпараттар молынан қамтылған.

«Маған инфографиялық анықтама-
лық шығарылымның серіктесі болу 
туралы ұсыныс келгенде, )те қатты 
қуандым. Себебі елімізде осындай 
басылымның болатынына күмәнмен 
қарай бастаған едім. Анықтамалық 
жан-жақты болды. Ондағы сала туралы 
барлық ақпарат нақты к)рсетілген. 
Егер мен қандай да бір статистиканы 
іздесем, бұрынғыдай министрліктер 
мен комитеттерге сұрау салып отырмай-
мын. Себебі дайын карта қолымда 
отыр. Тіпті, сайттан да қарай беремін. 
Бұл Қазақстанның аграрлық секторының 
ықпалын таныта  отырып, к)п уақытты 
үнемдеуге мүмкіндік береді», – дейді 
ExpoGroup компаниясының директоры 
және KazAgro/KazFarm к)рмелерін 
ұйымдастырушы Шолпан Қожабаева 

Ол іскерлік кездесулерде де )зге 
елде жүріп-ақ еліміздің ауыл шаруа-
шылығының мүмкіндіктерін толықтай 
к)рсетуге мүмкіндік туғанын және 
шетелдік бизнес )кілдерінің отандық 
агро бизнес саласынан ақпарат алуына 
жағдай туғызылғанын айтып отыр. 

– Менен жақында АҚШ-тағы 
серіктесіміз еліміздің аграрлық саласы 
турасында кеңінен ақпарат сұрады. 
Мен оларға ағылшын тілінде анықтама-
лық сілтемесін жіберіп, оң пікірлер 
алдым, – деді KAZSEEDS компаниясы-
ның директоры Серік Рамазанов. 

«Жалпы, бұл барлық қажетті ақпа-
рат ты бір жерде тоғыстырған дүние 
болып отыр.  Ондағы  барлық салалар 
бойынша ақпарат алуға мүмкіндік бар 
екен. Сонымен қатар анықтамалықта 
деректер ыңғайлы түрде – инфографика 
мен иллюстрациялар формасында 
беріліп отыр. Мұндай дүниені жасап 
шығудағы негізгі мақсат – фермерлері-
міздің )німділігін жаңа деңгейге к)теру, 
бұл процесте білім маңызды құрал 
болып табылады. Сондықтан біз 
анықтамалықтың шығуын қолдау 
керсетіп жатырмыз. Фермер неғұрлым 
нақты ақпаратқа ие болса, соғұрлым 
ол дұрыс басқару шешімдерін қабыл-
дайды. Ауыл шаруашылығы министрлігі 
тарапынан да қолдау к)рсетілсе құба-
құп болар еді», – дейді Серік Рамазанов.

Қазақстанның агро)неркәсіптік 
кешені туралы толыққанды ақпарат 
беретін мұндай кешенді  инфобук 
бұрын болмағаны рас. Тек есеп-қисапты 
санап қана қоймай, ауыл шаруашылығы 
саласы мамандарына да барынша кеңес 
беруге мүмкіндігі бар мұндай кешенді 
бастамашылар бұдан әрі де жетілдіріп 
шығара беруді к)здеп отыр. Ал 
фермерлердің сұранысына байланысты 
жұмыс жасау үшін кәдімгі портал етіп 
құру да жоспарда бар. 
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�сімдіктер Алматы облысында орналасқан 
К�лді агробиостансасы базасында �сіріледі. 
Жобаны жүзеге асыруда дәл осы агробиостан-
саға тоқталудың �зіндік себебі де бар к�рі-
неді.

– Бүгінге дейін Алматы облысындағы 
К�лді агробиостансасы оқу-дала практикасы 
ретінде қолданылып келген еді. Студенттердің 
ғылыми-зерттеу құзыреттіліктерін арттыруға 
бағытталған оқу базасы ретінде жұмыс іс-
те ді. Қазір басшылықтың қолдауы нәти-
жесінде  бос жатқан тоғыз гектар жерімізге 
мақсатты пайдалану жоспары қойылды. 
Яғни, сол жерді игеру үшін белгілі бір 
ғылыми-зерттеу жұмыстарын бағыттау 
ке рек болды. Алдағы уақытта тоғыз гектар 
жерді қоршап, �сімдіктерді �сіруге қажетті 
құралдарды пайдалану үшін арнайы 
жабдықтармен қамтамасыз етіледі, – дейді 
ол.

(ңгіме барысында жоба жетекшісі 
денсаулық сақтауда ең бірінші қолға алынуы 
тиіс шара – организмге теріс ықпал ететін 
факторлардың алдын алу екенін атап �тті.

– Алып шаһардың экологиялық жағдайын 
жақсарту және тұрғындар денсаулығын 
сауықтыру бойынша ғылыми-зерттеу 
жұмыстарын жүргізу ең �зекті мәселе дер 
едім. «Ауырып ем іздегенше, ауырмайтын 
жол ізде» демекші, бұл тұрғындардың күн 
режимін дұрыс ұйымдастыруына, табиғатпен 
үйлесімді тіршілік етуіне байланысты. Күн 
�ткен сайын қоршаған ортаға деген жоғары 
антропогендік жүктеменің қауіпті салдары 
артып келеді. Сондықтан ғылымның алдында 
тұрған басты міндет – келешек ұрпақтың 
қолайлы �мір сүруіне жағдай жасау. Қазір 
к�пшілігі �зінің жеке жайлылығын алғашқы 

орынға қойғандықтан �кінішке қарай, бұл 
мәселеге бас қатыра бермейді. Ал мұны 
шешуде жеке тұлға ғана емес, қоғам соның 
ішінде түрлі ұйым атсалысуы міндетті, – 
деді ғалым.

Ғылыми-�ндірістік жұмыстар биыл 
к�ктем айларында басталады. Айта кетейік, 
бұл университет ғалымдары жүзеге асырғалы 
отырған жалғыз жоба емес. Одан �зге тағы 
алты бірдей жоба қолға алынбақ. Асқар 
Қалекешовтің с�зінше, олар ғылыми-
�ндірістік бағыттағы үш негізгі міндеттен 
құралған. Бірінші міндеті – мегаполистердегі 
атмосфералық ауа құрамын зиянды заттардан 
тазартуда тиімді әдіс-тәсілдерді ұсыну болса, 
екіншісі – организмнің қорғаныш мүмкіндігін 
арттыру жолында дәрілік �сімдіктерден 
бірқатар биологиялық белсенді зат дайындау. 

Осы мақсатта дәрілік �сімдіктерді жерсіндіріп, 
оларды к�бейту арқылы Қазақстанның 
қолайсыз аймақтарында �сіруге мүмкіндік 
жасау. Ал үшінші міндет аясында оқу 
ордасының басты миссиясын орындау 
к�зделген. Бұл дегеніміз – білім беру сала-
сында озық білім мен құндылықтарды 
же тіл діре алатын к�шбасшы ұстаздарды 
қа лып тастыру. Нәтижесінде, келешек ұр-
пақ ты �зінің жеке жайлылығын шетке 
ысырып, қоғам мен бүкіл адамзаттың мүд-
десін жоғары қоюға тәрбиелеу. 

– Зерттеу барысында аз зерттелген 
бірқатар дәрілік �сімдіктің жекелеген қа-
сиеттері, белсенді заттарының организм 
үшін тиімділігі анықталады. Мәселен, Алтай 
үшқатын алсақ, ол бұта тектес, жидек 
�сімдіктерінің қатарына жатады. Қысқа 
т�зімділігі және биохимиялық құрамының 
жан-жақтылығымен ерекшеленеді. Алтай 
үшқатының жемістерінде дәрумендер, қант, 
қышқылдар, пектиндік заттар, макро және 
микроэлементтер кешені мол. Тіпті, оның 
�сімдік зиянкестері мен ауруларына т�зімділігі 
экологиялық таза �нім алуда маңызы зор. 
Осындай қасиеттерін ескере отырып, Алтай 
үшқатын жерсіндіріп, к�бейтіп, организмді 
сауықтырудағы пайдасын айқындаймыз. 
Біз Алтай үшқатын Алматы облысында 
жерсіндіріп бастаймыз. Түрлі зерттеу 
нәтижесінде оларды қолайсыз аймақтарда, 
соның ішінде батыс �ңірлерінде �сіру 
мүмкіндігін қарастырамыз, – дейді зерттеуші.

Ғылыми зерттеу жұмысы Қазақ ұлттық 
қыздар педагогикалық университетінің 
есебінен қаржыландырылады. Жоба 
жетекшісінің айтуынша, биыл 1 000-ға 
жуық к�шет егу жоспарда бар. Қазірдің 
�зінде 500-ге жуық к�шет дайын тұр. Алдағы 
уа қытта агробиостансада к�шеттерді отыр-
ғызумен студенттер айналысады.

– Қазір к�шеттерді елімізде, �з тұқымы-
нан �сіріп дайындап жатырмыз. Шетелден 
сатып алмаймыз. Мұның тиімді тұсы – 
студенттердің экологиялық білімге деген 
құлшынысын арттырады. Жобаны іске 
асыру алдында экологиялық мәселелерді 
алдымызда тұрған маңызды міндеттердің 
бірі ретінде белгіледік. Университет басшы-
лығы ұйымының ғылыми әлеуеті мен 
инфрақұрылымын осы бағытта жұмылдырып, 
қолдағы бар мүмкіндікті пайдаланып отыр. 
Айтпақшы, осы жылы университетімізде 
алғаш рет биотехнология және биомедицина, 
химиялық және физикалық заманауи зерттеу 
орталықтарын ашу жоспары тұр, – дейді 
А.Қалекешов.

Одан �зге биыл университетте тиімді 
адсорбциялық қасиеттері бар ауаны тазар-
татын к�пжылдық ағаш �сімдігін отырғызу 
арқылы Қазақстанның экологиялық мәсе-
лелерін шешу бойынша кешенді зерттеулер 
жүргізіледі. К�пжылдық ағаш �сімдігі 
жапырағының адсорбциялық қасиеттері, 
ауыр металдардың жинақталуы және т.б 
зерттеледі. Соның ішінде павловния, арша, 
каштан сияқты �сімдік түрлерінің тиімді 
тұсы анықталады. Ғалымдар 2025 жылы 
Алматы қаласын к�галдандыруға кіріседі.  

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы

ТАБИҒАТҚА ЖАНАШЫР 
ЖАСЫЛ ЖОБА

Бірінші міндеті – 
мегаполистердегі 

атмосфералық ауа құрамын 
зиянды заттардан 

тазартуда тиімді әдіс-
тәсілдерді ұсыну болса, 
екіншісі – организмнің 
қорғаныш мүмкіндігін 

арттыру жолында дәрілік 
"сімдіктерден бірқатар 

биологиялық белсенді зат 
дайындау. 

Талды�ор�анда волейболдан жас�спірім �ыздар арасында 
бастал�ан �ыс�ы чемпионат�а 19 команда �атысып жатыр. Е' 
бірінші болып, жарыс ала'ына Ма'�ыстау және Алматы �'іріні' 
командалары шы�ты. Нәтижесінде, а�таулы� спортшылар ірі 
есеппен же'іске жетіп, ел біріншілігін �орытындылады.

Күзгі чемпионаттың қорытын-
ды сы бойынша Шығыс Қазақстан 
облысының құрамасы бірінші 
орынды ұтып алса, Батыс Қазақстан 
облысы екінші, Солтүстік Қазақстан 
облысының ойыншылары үшінші 
орынға ие болған еді. Талдықорғанға 
Батыс Қазақстан облысының �кіл-
дері келе алмады. Ал үздік үштікке 
енген екі команда жарысты сәтті 
бас тады. Жарыстың бас т�решісі 
(сел Ғұбашева үздік сегіздікке 
ен ген әр команданың чемпионат 
атануға мүмкіндігі бар екенін атап 
�тті.

 «Ең басты фаворит – осы 
клубтар. Былтыр волейболдан 16 
жасқа дейінгі жас�спірімдер ара-
сында Азия чемпионаты ең алғаш 
рет ұйымдастырылғаны естеріңізде 
болар. Енді 17 жасқа дейінгі волей-
болшылар арасында әлем чемпиона-
ты �теді. Талдықорғанда �тіп жатқан 
ел біріншілігі сол байрақты бәсеке-
лерде ұлттық құрама сапында �нер 
к�рсететін қыздарымызды іріктеп 
алуы үшін аса қажет. Сондықтан 
бү  гінгі жарыс арқылы ұлттық құра-
ма командамыздың іргетасы қала-
нып жатыр деп айтуға да болады», 
– деді ол.

Тарих ғылымдарының докторы, 
профессор Бүркітбай Аяған кітапты 
шығармас бұрын қалай зерттел-
геніне тоқталды.

«Кітапты дайындаған кезде 
орыс, татар, �збек, тәжік және 
мем лекет институтының бірнеше 
ғалымы атсалысты. Тілді жетік 
меңгерген ғалымдар болды. Олар 
парсы, араб тілдерін жетік білді. 
Архивтермен де к�п жұмыс істедік. 
(білқайыр хан – тікелей Қазақ 
хандығын құруға қатысы бар. �збек 
тарихшылары Шибандарды мойын-
дағысы келмейді. Олар к�біне 
(мір-Темірдің тарихын айтамыз 
дейді. Мен �збек ғалымдарына 
«�з бек этнонимін алып барған 
Шибандар еді ғой» деп талай 
айттым. Ол кезде �збек ұлт емес 
еді. Жалпы, қазақ пен �збек с�зінің 

этимологиясы бір, екеуі де еркін 
к�ш  пенді деген мағынаны біл-
діреді», – деді тарихшы.

Тарихшы Б.Аяғанның айтуын-
ша, кітаптың басты жаңалығы – 
Қазақ хандығының негізін қалаған 
Ұрыс ханның балалары туралы 
де рек берілгені.

«(білқайырдың туған жері – 
қазіргі Атырау, хан болып к�терілген 
жері – Тобыл, ал қоныс тепкен 
жері – Сығанақ. Тек (білқайырдың 
балаларын кезінде к�шпелі �збектер 
деп атап кеткен, олар – Мұхаммед 
пен Махмұд. Екеуі Самарқандқа 
кетеді де, Шибан әулетінен �збек 
мемлекетін құра бастайды. Ал Сыр 
бойында қалған Ұрыс ханнның 
балалары Қазақ хандығының негізін 
қалайды», –  дейді профессор.

ШИБАНДАР ӘУЛЕТІ 
ТУРАЛЫ КІТАП

Елордада Жошы 8лысыны' 800 жылды�ына орай «�аза� 
ханды�ы тарихында�ы Шибандар әулеті» халы�аралы� зерттеу 
тобыны' 8жымды� монографиясыны' т8саукесері �тті.

�ала т8р�ындарыны' денсаулы�ына �ауіп т�ндірген экологиялы� мәселені' 
алдын алуда алматылы� �алымдар да @нсіз �алма� емес. �аза� 8лтты� 

�ыздар педагогикалы� университетіні' физиолог-генетиктері �аланы' ауа 
сапасын жа�сарту�а к�мектесетін ты' әдіс ойлап тапты. Инновациялы� әдіс 
негізінде зиянды заттарды бойына сі'іретін �сімдіктер �сіріледі. Экологиялы� 
ма'ызы зор жобаны' жетекшісі – биология �ылымдарыны' кандидаты Ас�ар 
�алекешов. 


